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l Dragoş Damian 
(CEO Terapia Cluj): 
Cele mai mari compa‑
nii din România, 
lectură suplimentară 
obligatorie pentru po ‑
liticieni. Chiar daca sunt 
datele din 2021 si 2022 
si chiar daca prin 
numărul foarte mare de 
jucători ‐ 1000 de com‐
panii – pare să fie un pic 
din zona de relații pu ‐
blice „toată lumea sa fie 
prezentă ca toată lumea 
să fie mulțumită“.  
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l Antifrauda fiscală 
sub regimul autoritar 
carlist. Stabilirea şi 
judecarea infracţiunilor 
la legile fiscale ‐ în sar‐
cina Ministerului de 
Finanţe şi a 
Administraţiei 
Comerciale a 
Monopolului Vânzării 
Alcoolului şi a Taxelor 
de Consumaţie pe 
Băuturi Spirtoase. 
Constatarea 
infracţiunilor era dată în 
sarcina organelor de 
inspecţie şi control, 
prevăzându‐se pentru 
Ministerul de Finanţe, 
dreptul de a autoriza în 
mod special pe orice 
funcţionar al său cu con‐
statarea unei infracţiuni. 
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l  FMI solicită ca Italia 
şi Franța să reducă 
cheltuielile mai rapid. 
În același timp instituția 
financiară crede că 
Germania trebuie să 
stimuleze creşterea 
economică. Italia şi 
Franţa ar trebui să 
reducă cheltuielile mai 
repede decât 
intenţionează în prezent, 
pentru a ţine datoriile 
publice sub control, în 
timp ce Germania ar 
trebui să aloce fonduri 
mai mari pentru a‐şi 
relansa creşterea 
economică, potrivit 
Fondului Monetar 
Internaţional. 
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din SumarCând prețurile o iau razna, 
produsele contrafăcute 

invadează piața 
l mărfuri de șase 
milioane de euro 

confiscate de vameșii 
ieșeni, mare parte dintre 

acestea fiind 
încălțăminte l pagina 4

Dobândă BNR 7%  
ROBOR 3M 6.05 % 
ROBOR 6M 6.07 % 
IRCC 3M 5,90 % 
1 EUR 4.9765 lei 
1USD 4.6156 lei 
1 g aur 347,32 lei 

 
Date valabile în 13 mai 2024

Cum vrea UE să reducă dependenţa 
comercială de China cu mâna României 

Mina de un miliard  
l România a acordat recent o 

concesiune minieră companiei Verde 
Magnesium l societatea este controală 

de un fond de investiții american l 
Verde ar urma să exploateze magneziu 
la Budureasa, județul Bihor l investitorii 
susțin că vor fi create până la 1.000 de 

locuri de muncă directe și 10.000 de 
locuri de muncă indirecte l pagina 6

Companiile fac afaceri și 
profituri colosale din nevoia 

oamenilor de a slăbi 
l Eli Lilly și Novo Nordisk se 

duelează zi de zi pe piața 
medicamentelor pentru slăbit, una 
cu un potential uriaș l zgomotul 
din jurul lor mișcărilor lor a stârnit 

și interesul altor companii, dar 
mai ales al falsificatorilor l 7

O afacere exotică 
Grădină de fluturi tropicali în Bârnova
l doi tineri basarabeni vor aduce la 

Nativa Park specii de fluturi din Filipine, 
Costa Rica și Africa l mica grădină va fi 
amenajată pentru a oferi condiții optime 

fluturilor, dar și plantelor tropicale și 
diverselor flori din care fluturii se 

hrănesc cu nectar l cei doi soți au 
început afacerea la Chișinău l „Mie și 
soțului ne place foarte mult România. 

Iar Iașul este un oraș european 
minunat, care, în opinia noastră, 

progresează rapid și unde considerăm 
că avem perspective de dezvoltare. Pe 
lângă acestea, în Moldova eram deseori 

vizitați de oaspeți din România, care 
rămâneau impresionați de grădina 

noastră“, arată Anastasia Sapovalov, 
directorul executiv BeFly Garden în 

România l cum a fost ales Iașul, dar și 
cât va costa intrarea citiți în pagina 2 

Mandachi trece de 
la restaurantele 

Spartan la o 
franciză cu vile 
premium la Iași  
l startul 

afacerii va fi 
în comuna 
Miroslava, 
lucrările 

urmând să 
înceapă la 

vară l „Vom 
realiza 12 

case 
impecabil 

construite, ca 
un flagship al francizei noastre“, 
ne-a declarat Ștefan Mandachi, 
care are și o locuință proprie în 

Miroslava l citiți în pagina 3
Fluturilor le plac portocalele
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Anastasia: „În Moldova 
deseori aveam vizitatori 

din România“ 
Fondatorii BeFly Garden 

arată într‐un răspuns transmis 
pentru „Ziarul de Iași“ că aface‐
rea a fost inițiată în Chișinău în 
urmă cu doi ani, când au des‐
chis prima grădină cu fluturi 
tropicali, iar ulterior a apărut 
și o filială în Ucraina, unde se 
ocupau de vânzarea fluturilor. 
Iașul i‐a fermecat cu progresul 
său și atmosfera europeană. 
„Mie și soțului ne place foarte 
mult România. Iar Iași este 
un oraș european minunat, 
care, în opinia noastră, 
progresează rapid și unde 
considerăm că avem perspec‑
tive de dezvoltare. Pe lângă 
acestea, în Moldova eram 
deseori vizitați de oaspeți din 
România, care rămâneau 
impresionați de grădina 
noastră. Acest lucru, de 
asemenea, a devenit pentru 
noi o puternică motivație“, 
ne‐a spus Anastasia Sapovalov, 
directorul executiv BeFly 
Garden în România. 

Pe lângă Iași, fondatorii 
intenționează să mai deschidă 
anul acesta încă o grădină în 
Republica Moldova. 
Informațiile privind costurile 
unei astfel de investiții au fost 
păstrate confidențiale, la fel și 
detaliile legate de costurile 
lunare pe care le implică o ast‐
fel de afacere. Ni se face și o 
descriere a grădinii: un habitat 
ideal pentru fluturi, la Iași fiind 
recreate condițiile tropicale în 
care aceștia se simt cel mai 

bine. „Interiorul grădinii este 
amenajat cu plante tropicale 
și diverse flori din care flutu‑
rii se hrănesc cu nectar. Pe 
lângă acestea, avem un lac cu 
peștișori și niște cascade 
mici. Este important de 
menționat că în grădină se 
mențin condițiile favorabile 
pentru fluturi, respectiv tem‑
peratura de 25°C și un nivel 
înalt de umiditate, ca în 
pădurile tropicale. Am înce‑
put să lucrăm cu fluturii în 
2020, iar afacerea a fost 
inițiată în Moldova, unde în 
anul 2022 am deschis prima 
grădină cu fluturi. Mai târziu 
a apărut și o filială în 
Ucraina, unde ne ocupam de 
vânzarea fluturilor. Anul 
acesta ne vom extinde în Iași 
și vom deschide a doua 
grădină cu fluturi în 
Moldova. Așadar, în total sunt 
trei grădini. Deocamdată 
preferăm să nu oferim 
informații referitoare la cos‑
tul investițiilor“, ne‐a explicat 
Anastasia Sapovalov.  

Ce specii de fluturi 
exotici vor putea fi 

văzute? 
Aceasta spune că alegerea 

unui loc potrivit pentru 
grădina din Iași le‐a luat ceva 
timp. În primul rând, 
prioritățile erau legate de 
găsirea unui loc aproape de 
natură, dar, pe de altă parte, 
era important ca locația să fie 
accesibilă pentru vizitatori, 
astfel încât să nu fie dificil de 
ajuns acolo. „Sarcina noastră 
principală era de a găsi un 

loc liniștit, lângă natură, 
departe de aglomerația 
orașului, însă să fie totuși la 
o distanță accesibilă pentru 
vizitatori. Astfel am găsit 
Nativa Park, unde poți ajunge 
în 15 minute cu mașina din 
centrul orașului. Am dorit să 
economisim timpul vizitatori‑
lor noștri și Nativa s‑a dove‑
dit a fi o variantă perfectă“, a 
menționat cofondatoarea BeFly 
Garden, adăugând că scopul 
principal al grădinii este de a 
atinge lumea fascinantă și 
multicoloră a fluturilor tropi‐
cali și de a scăpa de agitația 
orașului. 

Ce specii de fluturi exotici 
vor putea fi văzute în grădina 
BeFly, dar și cum și de unde 
„vor ajunge“ aceștia în Iași? 
Fondatorii ne asigură că vizi‐
tatorii vor admira o varietate 
impresionantă de specii, 
importate din diferite țări trop‐
icale. Pentru a aduce aceste 
frumoase creaturi în Iași, sunt 
importate pupele lor din 
câteva regiuni. „Noi importăm 
pupe din diferite țări tropi‑
cale, mai precis din Filipine, 
Costa Rica și Africa. În 
grădina noastră veți putea 
găsi speciile Morpho helenor, 
Idea leuconoe, Parthenos 
sylvia, Papilio rumanzovia, 
Papilio polytes și Papilio lowi. 
Este greu de evidențiat care 
dintre acestea sunt favorite 
ale vizitatorilor noștri, deoa‑
rece unii preferă specii mai 
mari și mai impresionante, 
iar alții preferă cele mai mici. 
Însă, pot afirma cu siguranță 
că fiecare fluture este unic și 
frumos în felul său“, explică 
cofondatoarea BeFly Garden.  

Eugen este pasionat de 
entomologie și 

colecționează specii rare 
de fluturi  

Aflăm de la ea și ce anume i‐
a motivat să creeze o grădină 
dedicată fluturilor. Totul a înce‐
put cu pasiunea pentru fluturi 
a lui Eugen Sapovalov, care a 
fost împărtășită și susținută de 
către soția acestuia, Anastasia. 
Iar pasiunea i‐a determinat să 
dezvolte și o afacere începând 
cu anul 2020. „Ideea de a des‑
chide o grădină cu fluturi 
aparține soțului meu, care 
mereu era pasionat de ento‑
mologie și care colecționează 
specii rare de fluturi. Eu i‑am 
susținut ideea privind des‑
chiderea acestei afaceri și 
începând cu anul 2020 am 
început să o dezvoltăm. Până 
atunci, fiecare dintre noi a 
lucrat în domenii complet dif‑
erite și din cauza dată am fost 
nevoiți să învățăm totul din 
experiență“, ne povestește 
directorul executiv BeFly 
Garden. 

Am discutat cu ei și despre 
durata de viață a fluturilor, așa 
am aflat că trăiesc de obicei de 
la câteva zile la câteva 

săptămâni. Evident, durata lor 
de viață poate fi afectată de 
condițiile naturale și de 
mediu, precum și de prezența 
prădătorilor. Însă, în grădina 
BeFly, condițiile favorabile pot 
contribui la o durată de viață 
mai lungă pentru fluturi decât 
în mediul lor natural. 
„Fluturii trăiesc de la câteva 
zile la câteva săptămâni. 
Durata de viață a fluturilor 
variază în funcție de 
circumstanțele naturale, dar 
și de menținerea condițiilor 
favorabile. Este foarte 
important să nu îi dăunăm. 
În grădina noastră, durata 
de viață a fluturilor este mai 
lungă decât în mediul natu‑
ral datorită lipsei de 
prădători, cum ar fi 
păianjeni, șerpi, și a 
condițiilor prielnice, adică 
temperaturi potrivite și 
absența ploilor abundente, 
spre deosebire de tropice de 
unde provin“, ne explică 
Anastasia Sapovalov.  

Cum arată totuși acești flu‐
turi și din ce motiv sunt 
considerați mai speciali? Nu 
este de mirare de ce: Morpho 
helenor este cunoscut pentru 
aripile sale albastre 
strălucitoare, care reflectă 
lumina, în timp ce Idea leu‐

conoe, cu aripile sale translu‐
cide, alb‐argintii, va flutura la 
rândul său printre vizitatori. 
Parthenos sylvia, rapid și agil, 
va aduce un contrast cu petele 
sale albe sau albastre pe fond 
maro. Nu va lipsi nici Papilio 
rumanzovia, cu petele sale 
roșii vibrante, care va adăuga o 
pată de culoare în peisaj, 
alături de Papilio polytes, 
cunoscut pentru abilitatea sa 
de a imita diferite specii de 
rândunică roșie necomestibile. 
Și, bineînțeles, Papilio lowi, cu 
aripile sale negru‐albăstrui și 
dungi albe, care va completa 
colecția de fluturi a fondatori‐
lor de la BeFly Garden.  

Cu ce se hrănesc fluturii? 
Fluturii se hrănesc cu nec‐

tar dulce sau cu portocale. La 
BeFly Garden sunt folosite mai 
mult portocalele, deoarece 
sunt mai ușor de manipulat. 
Prețurile de intrare pentru viz‐
itatori vor varia în funcție de 
vârstă și alte condiții speciale.  

Cât va costa intrarea în 
grădina BeFly  

Pentru adulți, prețul unui 
bilet va fi 35 de lei, în timp ce 

pentru copiii de la 3 ani până 
la 12 ani prețul va fi 25 de 
lei. Se pot lua și bilete de 
grup. O familie formată din 3 
persoane ‐ 2 copii și un adult, 
respectiv 2 adulți și un copil, 
va plăti 75 de lei, respectiv 
85 de lei. Prețul unui bilet 
pentru o familie formată din 
4 persoane (2 copii și 2 
adulți) va costa 110 lei. 
Copiii până la vârsta de 3 ani 
vor avea intrare gratuită. Pe 
de altă parte, pentru pen‐
sionari și persoanele cu 
dizabilități (cu prezentarea 
legitimației), prețul de 
intrare va fi 15 lei.  

Cât timp puteți sta în 
grădina BeFly de acești bani? 
Păi, în zilele de lucru nu sunt 
limite de timp, în schimb 
sâmbăta şi duminica timpul 
este limitat, mai exact veți 
putea petrece printre fluturi 
30 de minute. „Dacă în 
grădină nu este foarte aglo‑
merat, vom fi fericiți ca vizi‑
tatorii noștri să petreacă mai 
mult timp în compania flutu‑
rilor!“, spun fondatorii BeFly 
Garden.  

Grădinile BeFly Garden 
lucrează în funcție de sezon, 
care începe la mijlocul lunii 
mai și durează până la sfârșitul 

lunii septembrie sau începutul 
lui octombrie. Iarna nu sunt 
deschise.  

Cea mai memorabilă 
experiență  

Anastasia și Eugen 
Sapovalov își amintesc și de cea 
mai memorabilă experiență pe 
care au avut‐o cu un vizitator al 
grădinii cu fluturi exotici pe 
care o administrează. „Primul 
lucru care ni l‑am amintit 
este când a trecut pe la noi o 
familie din România, niște 
persoane foarte drăguțe și 
pozitive. Discutând cu ei am 
aflat că au venit în Moldova 
special pentru a ne vizita, 
ceea ce ne‑a bucurat foarte 
tare și ne‑a făcut să realizăm 
impactul și importanța lucru‑
lui nostru. Fiindcă, trăind 
într‑un ritm agitat, este 
important cum îți petreci tim‑
pul liber. Însă, desigur, sun‑
tem recunoscători față de toți 
vizitatorii noștri. Pentru noi 
este important ca aceștia să 
rămână cu cele mai frumoase 
emoții și să descopere ceva 
nou sau să dorească repeta‑
rea experienței plăcute“, 
consideră fondatorii BeFly 
Garden. (Florentina SANDU)

O afacere exotică: grădină de fluturi 
tropicali la Nativa Park, în Bârnova

În Iași își face loc o afacere exotică: 
doi tineri basarabeni, Anastasia și 
Eugen Sapovalov se pregătesc să 
deschidă luna viitoare o grădină cu 
fluturi tropicali sub numele BeFly 
Garden, unde vizitatorii se pot 
plimba printre unele dintre cele mai 
spectaculoase specii de fluturi din 
lume, care pot fi văzute în Filipine, 
Costa Rica și Africa. Grădina BeFly 
se desfășoară pe o suprafață de 700 

de metri pătrați și este amplasată în 
Nativa Park din Bucium, zona 
Bârnova, iar dacă totul va decurge 
conform planurilor fondatorilor, va fi 
inaugurată pe data de 1 iunie. 
Grădina va fi practic un habitat 
complex și divers, amenajat pentru a 
oferi condiții optime pentru fluturi, 
dar și pentru plantele tropicale și 
diversele flori din care fluturii se 
hrănesc cu nectar. 

Centrul de service
Dacia – Renault – Nissan:
Service de ultimă generație acum în Iași.

Programează-te la

     0232 933.� 

Anastasia Sapovalov, directorul executiv BeFly Garden



idei  de afaceri MARŢI, 14 MAI 2024, nr. 6 3Z I A R U L D E I A S I . R ODe Business

Ștefan Mandachi trece de la restaurantele 
Spartan la o franciză cu vile premium

l startul afacerii va fi în comuna Miroslava, lucrările urmând 
să înceapă la vară l „Vom realiza 12 case impecabil 

construite, ca un flagship al francizei noastre“, ne-a declarat 
Ștefan Mandachi, care are și o locuință proprie în Miroslava

Ștefan Mandachi, 
antreprenorul care a fondat 
lanțul de restaurante 
Spartan, se pregătește să 
dezvolte în comuna ieșeană 
Miroslava, în proximitatea 
Family Market, un ansamblu 
rezidențial în sistem de 
franciză, potrivit informațiilor 
„Ziarul de Iași“. Ansamblul 
va fi denumit Miradis și va fi 
format din 12 case 
individuale cu concepte de 
locuințe premium, fiind 
vorba despre o investiție 
estimată la aproximativ 4 
milioane de euro. Datele au 
fost confirmate de Ștefan 
Mandachi.  

Mandachi: „Sunt familiarizat 
cu Iași, este un mediu 

antreprenorial excelent“ 
El intenționează să înceapă de 

la Iași și să extindă acest concept 

și în alte orașe din țară. Casele din 
Miroslava vor avea dimensiuni 
cuprinse între 176 ‐ 200 mp utili, 
cu un teren cu o suprafață de 450 
‐ 500 mp, iar potrivit omului de 
afaceri, lucrările ar urma să fie 
demarate în această vară, terenul 
fiind cumpărat în urmă cu câteva 
luni. La momentul actual, Ștefan 
Mandachi are investiții imobiliare 
de peste 10 milioane de euro în 
Timișoara, Iași și Suceava. Anul 
trecut, a vândut lanţul de restau‐
rante Spartan într‐o tranzacție 
care a depășit pragul de 20 mil‐
ioane de euro.  

„Am ales Miroslava pentru că 
are un potențial mare, 

autoritățile sunt proactive și 
sprijină investițiile“ 

„Eu locuiesc în Iași, cunosc 
zonele bine, întrucât am studiat 
patru ani Dreptul la Iași. Iubesc 
Iașul și vreau ca de aici să plece 
conceptul de bază pentru o 
franciză de vile individuale pre‑
mium în toată țara. Vom realiza 
12 case impecabil construite, ca 
un flagship al francizei noastre. 
Vom edifica un ansamblu 
rezidențial premium într‑o zonă 

foarte liniștită, edificii bazate pe 
calitate nu pe cantitate, de aceea 
am decis ferm să construim 
puțin și bine, pentru a depăși 
așteptările clienților. Ulterior, 
vom scala modelul de business și 
în alte orașe. Am ales Miroslava 
pentru că are un potențial mare, 
autoritățile sunt proactive și 
sprijină investițiile, dar și prin 
prisma faptului că dețin o 
locuință proprie în aceeași local‑
itate. Sunt familiarizat cu Iași, 
este un mediu antreprenorial 
excelent. În cea mai mare parte 
a timpului locuiesc la Iași și la 
Timișoara, două orașe pe care le 
respect și unde am investiții con‑
sistente“, a declarat Ștefan 
Mandachi pentru „Ziarul de Iași“.  

Tot el mai spune că va veni cu 
un model de afacere funcțional și 
profitabil, pe care investitorii îl 
pot folosi pentru a construi noi 
cartiere de case individuale sub 
brandul companiei, în schimbul 
unei redevențe procentuale. „Noi 
lansăm proiectul propriu. Vom 
avea un model de business 
funcțional și profitabil. Vom pro‑
mova avantajele și beneficiile 
francizei și vom căuta investi‑
tori care vor să construiască în 
țară noi cartiere de case individ‑

uale sub brandul nostru, 
evident, în schimbul unei 
redevențe procentuale. O 
franciză înseamnă predictibili‑
tate, un plan solid, o certitudine 
a investiției și o stabilitate 
strategică“, consideră Ștefan 
Mandachi.  

De proiectul imobiliar din 
Miroslava se ocupă o firmă de 
arhitectură din Cluj. Omul de afac‐
eri ne explică și ce urmărește cu 
brandul Miradis. „Compania are 
o viziune foarte clară, anume să 
fie un refresh urbanistic, să înlo‑
cuim arhitectura mediocră cu 
concepte de locuințe premium, 
prin case care inspiră prin origi‑
nalitatea lor, oferă confort abso‑
lut, definește luxul într‑o 
manieră autentică și 
prioritizează sustenabilitatea în 
fiecare aspect al construcției și 
funcționării lor“, susține Ștefan 
Mandachi, care a ținut să mai facă 
o precizare: „Confortul este fun‑
damentul pe care ne bazăm fie‑
care proiect. Confortul și luxul 
nu trebuie să fie un atribut al 
locuinței, ci un mod de viață. 
Arhitecții de la Format 4, 
conduși de Tiberiu Bucur, au 
făcut o treabă excepțională.“ 
(Florentina SANDU)

Numai în primul trimestru al 
anului 2024, numărul firmelor 
dizolvate în Iași se apropie de 
500. O creștere semnificativă, 
care plasează județul pe locul 6 
la nivel național, în topul celor 
mai multe dizolvări de firme 
înregistrate în perioada ianuarie - 
martie. Nici dacă privim 
retrospectiv, situația nu pare mai 
roz. Fix în urmă cu un an figurau 
în centralizările ONRC puțin 
peste 1.300 de dizolvări, în 
județul Iași, dar asta în 12 luni. 

 
Viața de antreprenor a devenit o provo‐

care tot mai grea în contextul fiscal actual, 
iar cifrele vorbesc de la sine. Numai în pri‐
mul trimestru al acestui an, în județul Iași, 
figurează în evidențe aproape 500 de 
dizolvări de firme, o creștere cu 37, 67% 
față de aceeași perioadă a anului trecut. 
Vorbim, mai exact, despre intervalul 
ianuarie‐martie 2024, în care s‐au înregis‐
trat la Iași 468 de dizolvări, cu 128 mai 
multe față de primul trimestru al anului 
trecut, după cum se prezintă datele 
Oficiului Național al Registrului 
Comerțului (ONRC), publicate recent. 
Totuși, dacă ne uităm la luna martie a anu‐
lui în curs, o să observăm că valorile încep 
ușor să mai scadă, cifrele fiind aproximativ 
la fel cu cele din martie 2023, când ONRC a 
luat act de 120 de dizolvări vs. 132 în luna 
martie 2024.  

Nici la capitolul radieri, perspectivele 
nu sunt mai optimiste pentru mediul de 
afaceri, dacă privim retrospectiv. Concret, 
cifrele din evidența Registrului Comerțului 
arătau, în primul trimestru (T1) al acestui 
an, că în județul Iași au fost radiate 862 de 
firme, cu 200 mai multe față de aceeași 
perioadă a anului trecut. În procente, asta 
înseamnă o creștere de peste 30% față de 
T1 2023. În ceea ce privește dinamica 
antreprenorială din luna martie a lui 2024, 
la Iași, se observă o creștere față de cele 
din 2023, respectiv 287 de radieri de 
firme vs. 224 radieri în luna martie 2023.  

Potrivit acelorași date, o creștere 
semnificativă a cifrelor se observă și la 
capitolul activităților economice suspen‐
date, cu un total de 268 de suspendări în 
trimestrul 1. În creștere cu 59,52% față de 
ianuarie‐martie 2023. Revenim și aici asu‐
pra lunii martie, unde anul acesta în 
centralizările ONRC au fost consemnate 82 
de suspendări ale agenților economici vs. 
56 în luna martie 2023.  

Totuși, trebuie să menționăm că nu 
doar la Iași se închid firme pe bandă 
rulantă, ci în mai toată țara. Astfel, în 
evidența ONRC se mai arată că, la nivel 
național, în perioada ianuarie‐martie 2024 
numărul firmelor dizolvate a ajuns la 
aproape 12.300, cu 15% mai mult față de 
aceeași perioadă a anului trecut. Conform 
aceleiași surse, cele mai multe dizolvări 
din 2024 au avut loc în capitală, unde s‐au 
înregistrat peste 2.500, mai mult cu 
12,69% față de primul trimestru al anului 
trecut. București este precedat în clasa‐
ment de județele: Ilfov cu 705 dizolvări, 
respectiv o creștere de peste 61 de pro‐
cente, Constanța (620 dizolvări, fiind o 
creștere de 23%), Cluj ( 606 dizolvări, în 
creștere cu 18,13%) și Timiș, unde s‐au 
înregistrat 551 de dizolvări, aici fiind 
vorba despre o scădere față de 2023, cu 
aproape 9 procente. Așadar, pe „harta“ 
dizolvărilor, județul Iași ocupă locul 6. 

În ceea ce privește domeniul de activi‐
tate, tot la nivel național, cele mai multe 
dizolvări de firme apar în dreptul 
comerțului cu ridicata și cu amănuntul, 
repararea autovehiculelor și motociclete‐
lor, peste 3.300 de societăți fiind afectate. 
Comparativ cu 2023, aici vorbim de o 
creștere de aproape 13%. 

Tot datele din evidența ONRC mai arată 
că pe lângă comerțul cu ridicata au mai 
fost dizolvate și firme din domenii precum 
construcții, activități profesionale, 
științifice și tehnice, dar și industria 
prelucrătoare. 

Reamintim că anul trecut, în județul 
Iași, au fost dizolvate, în total, puțin peste 
1.300 de firme. 

Domeniile de activitate care au consem‐
nat cele mai multe dizolvări au fost: lucrări 
de construcții a clădirilor rezidențiale și 
nerezidențiale; comerț cu amănuntul al 
mobilei, al articolelor de iluminat și al arti‐
colelor de uz casnic în magazine special‐
izate; transporturi rutiere de mărfuri sau 
restaurante. 

Culmea, în ciuda acestui trend dezar‐
mant, dar și a măsurilor fiscale tot mai 
dure, mulți încă își încearcă norocul și intră 
în afaceri. Dovadă stau cifrele din registrele 
ONRC, care arată că, numai anul trecut, la 
Iași au fost înființate 6.014 firme, multe în 
domeniul IT. (Ana‑Maria DOBRE)

Două modele de case propuse pentru a fi construite în franciză (foto sus și jos)

Dispar tot mai multe firme din 
peisajul ieșean. Același trend 
se observă și la nivel național
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Capturi importante au fost 
și la nivelul Direcției 
Regionale Iași: tiruri cu zeci 
de mii de mărfuri 
contrafăcute au fost trase pe 
dreapta de vameșii ieșeni, de 
la începutul anului trecut și 
până în prezent. Vorbim de 
transporturi ilegale dejucate 
de oamenii legii, care se 
ridică la 6 milioane de euro. 
Ofițerii de la frontieră au des‐
coperit pantofi sport, 
îmbrăcăminte și accesorii de 
îmbrăcăminte, textile, cea‐
suri, părți de autovehicule și 
accesorii ale acestora fiind 
vorba, în total, despre 84.803 
mărfuri. În majoritatea cazu‐
rilor, acestea au fost expedi‐
ate din China, Turcia, 
Ucraina, Republica Moldova 
și Rusia, potrivit datelor puse 
la dispoziție ZdI de către ofi‐
cialii vamali. Conform proce‐

durilor, autoritatea vamală a 
recurs fie la distrugerea 
mărfurilor sub o procedură 
reglementată, la eliberarea 
mărfurilor când titularul 
drepturilor de proprietatea 
intelectuală nu a solicitat o 
altă acțiune și/sau la 
inițierea unui caz în instanță. 

De departe, cea mai mare 
importantă cantitate de arti‐
cole sechestrate, în intervalul 
menționat, îl reprezintă pan‐
tofii sport cu branduri renu‐
mite falsificate. Astfel, numai 
pe raza județului Iași au fost 
confiscate peste 83.000 de 
perechi, trimise din China, a 
căror valoare se ridică la 
5.842.240 de euro.  

Și dacă ne referim strict la 
anul trecut, în topul 
mărfurilor confiscate la vamă 
o să observăm, din nou, 
aceleași produse. Pantofii 

sport, cu logouri 
contrafăcute. Expediați tot 
din China. În acest caz, vor‐
bim de o marfă în valoare de 
3,7 milioane de euro, cât ar fi 
costat 37.000 de perechi, 
descoperite de vameșii 
ieșeni.  

Patru ceasuri de  
100.000 de euro 

Cât privește anul 2024, 
respectiv până la data de 8 
mai, vameșii ieșeni au reușit 
să rețină bunuri contrafăcute, 
în valoare de 100.000 de 
euro și să le scoată în afara 
lanțurilor de aprovizionare 
din România. De această dată 
vorbim despre patru ceasuri, 
trimise de peste Prut, din 
Republica Moldova. 

De acțiune au avut parte și 
vameșii din alte județe. 
Astfel, de la începutul anului 
trecut și până în prezent, 
aceștia au raportat, în total, 
peste 1,7 milioane de mărfuri 
confiscate la intrarea în țară, 
care depășeau 17,8 milioane 
de euro. Iată că, din nou, cele 
mai multe produse 
contrafăcute, reținute în 
vămi, au fost pantofii sport, 
în număr de 157.846 de 
perechi, a căror valoare 
totală se ridicau la peste 9 
milioane de euro. Articolele 
proveneau din China și 
Turcia.  

Pe lângă pantofii sport, la 
nivel național, vameșii au mai 
confiscat anul trecut și 
cantități importante de pro‐
duse din categoria jucăriilor 
contrafăcute, dar și parfu‐
muri, îmbrăcăminte cu eti‐
chete false ale unor case de 
modă renumite, alte tipuri de 
pantofi și părți componente 
de telefoane mobile. Potrivit 
oficialilor din cadrul Direcției 

Regionale Vamale Iași, vor‐
bim mai exact despre: pantofi 
sport, respectiv 127.581 de 
perechi, în valoare de 
7.680.171 de euro, 
proveniență Republica 
Populară Chineză și 
Republica Turcia; alte tipuri 
de pantofi, fiind confiscate 
61.566 de perechi, în valoare 
de 1.710.989 de euro, 
proveniență Republica 
Populară Chineză și 
Republica Turcia; jucării, în 
număr de 203.989 de bucăți, 
în valoare de 840.989 de 
euro, majoritatea din China; 
parfumuri, respectiv 35.262 
de bucăți, în valoare de 
640.190 de euro, din nou, 
cele mai multe expediate tot 
din China; îmbrăcăminte, 
60.450 de bucăți, în valoare 
de 928.278 de euro, majori‐
tatea trimise din Turcia și 
China, dar și părți compo‐
nente și accesorii tehnice de 
telefoane mobile. În cea din 
urmă categorie au fost înreg‐
istrate peste 21.000 de bucăți 
sechestrate în vămi, expedi‐
ate din China, a căror valoare 
a fost apreciată la aproxima‐
tiv 650.000 de euro. 

În 2024, la nivel național, 
s-au confiscat pantofi 

contrafăcuți de 1,8 
milioane de euro 

În ceea ce privește anul în 
curs, conform aceleiași surse, 
din categoria celor mai 
importante mărfuri confis‐
cate la nivel național au fost 
pantofii de toate tipurile, dar 
și articolele de îmbrăcăminte. 
Per total, aici vorbim de 
aproape 42.000 de perechi, a 
căror valoare se apropie de 
1,8 milioane de euro, țările 

de proveniență fiind China, 
Turcia și Grecia.  

La capitolul articolelor 
vestimentare, vameșii au 
raportat confiscarea a peste 
3.200 de produse expediate 
din Turcia și China, costurile 
acestor mărfuri fiind de 
aproape 167.000 de euro. 

Problema produselor 
contrafăcute este una 

globală, care afectează 
multe industrii 

Anual, la nivel mondial, 
comerțul ilicit de bunuri 
contrafăcute depășește lejer, 
sute de miliarde de euro, pot‐
rivit unui raport al Oficiului 
Uniunii Europene pentru 
Proprietate Intelectuală 
(EUIPO) și al Organizației 
pentru Cooperare și 
Dezvoltare Economică 
(OECD), publicat în 2019, 
după cum transmite Agenția 
France Presse. 

Conform aceleiași surse, în 
2019, doar în Uniunea 
Europeană (UE), produsele 
contrafăcute și piratate au 
ajuns la 121 de miliarde de 
euro, iar asta înseamnă 
aproape 7% din total impor‐
turilor UE, o cifră cu mult 
peste estimările specialiștilor. 
„Contrafacerea și pirateria 
constituie o amenințare 
majoră la adresa inovației 
și creșterii economice, atât 
la nivelul UE, cât și la nivel 
mondial“, după cum a atras 
atenția, în 2019, directorul 
executiv al EUIPO, Christian 
Archambeau. Tot acesta a 
mai semnalat că amploarea 
contrafacerii este un 
fenomen îngrijorător și 
necesită o acțiune 
coordonată pe toate planu‐
rile, pentru a fi rezolvată.  

Cele mai afectate companii 
și sectoare de contrafacere 
sunt situate, în principal, în 
zona OECD, respectiv SUA, 
statele membre UE, Japonia 
și Coreea de Sud, dar sunt 

afectate, de la un an la altul, 
tot mai multe economii, pre‐
cum China și Brazilia, con‐
form raportului. Tot aici se 
mai arată că, la nivel global, 

produsele sechestrate în 
vămi provin, în majoritatea 
cazurilor, din China, Turcia, 
Thailanda sau India.  
(Ana‑Maria DOBRE)

Când prețurile o iau razna, produsele 
contrafăcute invadează piața 

Vameșii români au confiscat, la 
intrarea în țară, mărfuri 
contrafăcute de peste 23 de 
milioane de euro, la nivel 
național. Totul, în decurs de un 
an și cinci luni, respectiv 2023 și 
2024, potrivit unor informații puse 
la dispoziție ZdI, de către 

Autoritatea Vamală Română. 
Vorbim de pantofi sport, ceasuri 
și îmbrăcăminte, chipurile, ale 
unor branduri de lux, majoritatea 
expediate din China, Turcia sau 
Republica Moldova. Nici la Iași 
nu au trecut neobservate 
produsele contrafăcute. În același 

interval, Direcția Regională Iași a 
raportat confiscarea a zeci de mii 
de produse cu logouri false, 
estimate la câteva milioane de 
euro. Pantofii sport și ceasurile 
au fost în topul mărfurilor 
contrafăcute, reținute de vameșii 
ieșeni.

Încălţămintea confiscată în 17 luni de Direcţia Regională 
Vamală Iași a fost evaluată la 5,8 milioane de euro

Se spune că imitația este cel mai 
bun compliment. Dacă faci ceva de cal‐
itate și la mare căutare, multă lume va 
încerca să te copieze, dar asta nu este 
neapărat un lucru pozitiv. Aprecierile 
se aplică modelului original și mai 
puțin celor care aleg să fabrice pro‐
duse „fake“. Dacă ești o persoană care 
vede în pantofi ceva mai mult decât un 
accesoriu funcțional, cu siguranță vrei 
să fii sigur de autenticitatea pantofilor 
tăi, indiferent că sunt unii sport, mid 
cut, cu şireturi, tip slipper, casual sau 
eleganți. Dintre nenumăratele modele 
existente pe piață, cum le poți distinge 
pe cele fake de cele autentice? Iată 
câțiva pași esențiali, care nu vor da 
greș. 

Compară aspectul produsului  
cu imaginea de pe site-ul  

oficial al brandului 
Indiferent dacă sunt cizmuliţe con‐

fortabile de damă, pumps eleganți 
pentru birou, pantofi slippers con‐
fortabili sau pantofi de sport Nike, 
Adidas, Puma, Reebok, una dintre 
cele mai simple metode prin care îți 
poți da seama dacă sunt sau nu 
autentici este să verifici produsul pe 
care vrei să îl cumperi, căutându‐l pe 
site‐ul oficial al brandului. Compară 
aspectul produsului de pe raftul mag‐
azinului cu imaginea de pe site‐ul ofi‐
cial. Orice detaliu trebuie să coincidă: 
culorile, nuanțele, cusăturile, modelul 
tălpii, branțurile. 

Verifică atent calitatea 
materialului 

De cele mai multe ori, produsele 
contrafăcute sunt fabricate din 
materiale de calitate inferioară com‐
parativ cu produsul autentic. Cum îți 
dai seama dacă materialul este unul 
bun? Există câteva caracteristici pe 
care le poți urmări. Observă densita‐
tea și textura materialului, rezistența 
lui și cât de plăcut se simte la atin‐
gere, cât de confortabili sunt pantofii 
atunci când îi încalți. De asemenea, 
produsele din piele se pot recunoaște 
rapid după mirosul specific. Dacă eti‐
cheta prezintă încălțările ca fiind din 
piele, însă te pune în gardă mirosul 
chimic, înţepător, cel mai bine este să 

continui să studiezi încălţămintea cât 
mai minuţios. 

Verifică specificațiile brandului 
Fiecare brand, indiferent că vor‐

bim de pantofi tip mid cut de la 
Memphis One, Skechers, Nike, Kappa, 
Fila, Puma sau Adidas, atât în modele 
clasice, cât și moderne, are câteva 
detalii distinctive, special gândite 
pentru sistemul de protecție împo‐
triva falsificării. De exemplu, pantofii 
sport Adidas poartă numere de iden‐
tificare diferite pentru fiecare pantof 
în parte, chiar și în cadrul aceleiași 
perechi. Acest cod îl poți observa pe 
eticheta interioară a încălțării. 
Numărul de serie din pantoful drept 
trebuie să fie diferit față de cel stâng. 
Dacă sunt identice, produsul este fals. 

Pantofii sport Nike pot fi 
identificați cu ajutorul unui cod denu‐
mit „SKU number“. Verifică dacă acesta 
există pe cutie, dar și pe eticheta 
situată în partea interioară a limbii 
pantofilor. Codurile trebuie să fie iden‐
tice. De asemenea, verifică pe pagina 
oficială Nike ce număr corespunde 
modelului respectiv și compară‐l cu 
numărul perechii cumpărate de tine. 
Compatibilitatea numerelor crește 
semnificativ șansa ca produsul pe care 
vrei să îl cumperi să fie original. 

Fii atent la detalii 
Detaliile sunt cele care pot trăda 

cel mai ușor încălțămintea fake. 
Multe fabrici de încălțăminte fake nu 

dau atenție detaliilor, iar asta se 
observă la tipurile cusăturilor, la 
printuri sau la modul în care sunt lip‐
ite încălțările. La adidașii falși, unele 
cusături sunt ușor strâmbe sau nu 
respectă modelul original. De aseme‐
nea, adezivul depășește, uneori, mar‐
ginea pantofului. Apoi, talpa nu tre‐
buie să aibă nimic printat greșit sau 
zgrunțuros. Totul trebuie să arate fin, 
perfect, curat, iar eventualele detalii 
decorative să facă parte din aceeași 
poveste. 

Verifică atent logo-ul 
Nu trebuie să fim experți în modă 

ca să ne dăm seama că un logo 
inscripționat greșit (Abibas în loc de 
Adidas, Nikey în loc de Nike) este un 
semn că produsul nu este original, 
acesta fiind un indiciu evident. 
Uneori, chiar dacă denumirea și logo‐
ul sunt corecte, este bine să 
urmărești și alte detalii. Observă dacă 
fontul, culorile, mărimea logo‐ului 
sunt aceleași cu cele originale. Dacă 
detaliile logo‐ului diferă, atunci 
merită să continui „cercetările“. 

Verifică prețul și ambalajul 
Prețul este un alt criteriu care 

poate „demasca“ un produs 
contrafăcut. Dacă acesta diferă sem‐
nificativ de costul afișat pe site‐ul ofi‐
cial al produsului original, cel mai 
probabil, ai de‐a face cu un fals. De 
asemenea, este esențial modul în care 
sunt ambalate încălțările. Brandurile 

mari oferă cutii confecționate din car‐
toane rezistente. În cazul în care cutia 
se deformează ușor, poate fi un semn 
că ai în față pantofi contrafăcuți. 
Examinează cu atenție cutia. 

Fă cumpărăturile din locuri de 
încredere 

Pentru a evita achiziționarea de 
produse fake, cel mai bine este să cum‐
peri încălțămintea fie de la distribuito‐
rul oficial, fie din magazine sigure, 
cunoscute. Evită magazinele online 
care nu îți prezintă încredere, date de 
contact și specificații tehnice despre 
produse sau care au oferte mult prea 
avantajoase la prima vedere. 

Ce riști atunci când cumperi 
încălțăminte copiată după modelul 
unui brand renumit? În primul rând, 
calitatea și garanția. Un articol 
contrafăcut este mult mai slab din 
punct de vedere calitativ decât vari‐
antele autentice. Chiar dacă prețul 
fake‐urilor poate fi mai mic decât cel 
al produselor originale, durata de 
viața este mai scurtă. Așa că, în timp, 
un preț mai mic te va costa mai mult. 
Ținând cont de faptul că purtăm 
încălţămintea aproximativ 6‐8 ore pe 
zi, un articol de slabă calitate poate 
să afecteze postura corpului, 
articulațiile, ca să nu mai vorbim des‐
pre faptul că poate cauza apariția 
bacteriilor, a ciupercilor sau a miro‐
sului neplăcut. 

Sfaturi preluate de pe  
site‑ul deichmann.com

Câteva sfaturi ca să distingi încălțămintea 
contrafăcută de cea originală

l mărfuri de 6 milioane de euro confiscate de vameșii 
ieșeni, mare parte dintre acestea fiind încălțăminte 

Inspecția Muncii a 
intrat în service-urile 

auto din Iași
În perioada 23-26 
aprilie a.c. inspectorii 
de muncă din Iași au 
dispus verificări la mai 
mulți angajatori din 
domeniul „Întreținerea 
și repararea 
autovehiculelor“. S-au 
descoperit zeci de 
nereguli, pentru care s-
au aplicat și sancțiuni 
contravenționale. 

 
Service‐urile auto din Iași 

au fost controlate de 
Inspectoratul Teritorial de 
Muncă (ITM). Acțiunea s‐a 
desfășurat în perioada 23‐
26 aprilie a.c. și a făcut parte 
dintr‐o campanie națională 
pentru verificarea modului 
în care sunt respectate pre‐
vederile legale privind 
încheierea și executarea 
contractelor individuale de 
muncă, precum și cerințele 
minime de securitate în 
muncă. Astfel, potrivit date‐
lor puse la dispoziție de 
către ITM Iași, au fost verifi‐
cate, în total, 23 de unități, 
în care s‐au descoperit 27 
de nereguli. Cele mai frec‐
vente deficiențe în domeniul 
relaţiilor de muncă, sector 
vizat de majoritatea con‐
troalelor, au fost legate atât 
de neevidențierea orelor de 
muncă, inclusiv a orei de 
începere și orei de termi‐
nare a programului de 
muncă, de lipsa dovezii priv‐
ind acordarea drepturilor 
salariale pentru toți 
angajații și neeliberarea 
adeverințelor de vechime la 
încetarea contractelor indi‐
viduale de muncă.  

La capitolul securitate și 
sănătate în muncă (SSM), 

inspectorii ieșeni au verificat 
6 unități, cu un efectiv de 53 
de lucrători. Aici s‐au con‐
statat 7 deficiențe, pentru 
care s‐au aplicat tot atâtea 
sancțiuni contravenționale, 
conform ITM Iași. În acest 
domeniu, cele mai des întâl‐
nite abateri au constat în 
lipsa măsurilor necesare 
pentru asigurarea unei 
semnalizări corespunzătoare 
privind securitatea și 
sănătatea în muncă, lipsa 
măsurilor necesare pentru 
evaluarea riscurilor pentru 
securitatea și sănătatea 
lucrătorilor adaptată muncii 
și a planului de prevenire și 
protecție, compus din 
măsuri tehnice, sanitare, 
organizatorice și de altă 
natură, dar și lipsa măsurilor 
necesare pentru ca trusa 
sanitară de acordare a pri‐
mului ajutor de la punctul de 
lucru să fie completă. „Pe 
parcursul desfășurării 
campaniei, ITM Iași a avut 
în vedere, în permanență, 
creşterea gradului de 
conştientizare atât a 
angajaţilor cât şi a anga‑
jatorilor în ceea ce priveşte 
necesitatea aplicării şi 
respectării legislaţiei în 
vigoare în privinţa 
Securităţii şi Sănătății în 

Muncă și a Relațiilor de 
Muncă, ca prin măsuri şi 
mijloace specifice, să 
prevină eventualele 
disfuncţii din cadrul siste‑
mului de muncă, astfel 
încât procesul muncii să se 
desfăşoare în condiţii de 
maximă eficienţă și 
siguranță“, a transmis 
inspectorul‐șef al ITM Iași, 
Costel Grojdea. Totodată, 
acesta a mai precizat că 
obiectivele acestei campanii 
derulate simultan, la nivel 
național au vizat atât dimin‐
uarea consecinţelor sociale 
şi economice negative care 
derivă din nerespectarea 
prevederilor legale de către 
angajatorii care activează în 
domeniul vizat de campanie, 
eliminarea neconformităţilor 
constatate, prin dispunerea 
de măsuri obligatorii pentru 
remedierea problemelor şi 
aplicarea sancţiunilor 
contravenţionale 
corespunzătoare cât și 
creşterea gradului de 
conştientizare a angajatori‐
lor şi a lucrătorilor în ceea 
ce priveşte necesitatea 
respectării prevederilor 
legale în domeniile relaţiilor 
de muncă și securităţii și 
sănătăţii în muncă.  
(Ana‑Maria DOBRE)

Pantofi sport 
confiscaţi

Parfumuri „fake“
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Declarația unică este un 
formular reglementat de 
Anaf prin care persoanele își 
declară veniturile și cheltui‐
elile și își stabilesc impozitul 
și contribuțiile sociale dator‐
ate. 

Declarația unică este  este 
împărțită în două secțiuni: 

Capitolul I: conține 
informații cu privire la veni‐
tul realizat și contribuțiile 
datorate (CASS și CAS) pen‐
tru anul anterior 2023 ; 

Capitolul II: conține 
informații cu privire la veni‐
tul și contribuțiile estimate 
pentru anul fiscal în curs 
2024. 

Termenul limită de de ‑
punere a declarației și de 
plată a impozitului pe venit și 
a contribuțiilor sociale este 
27 mai 2024 si se depune pe 
portalul Anaf . 

Nedepunerea la termenul 
legal se sancționează cu 
amendă de la 50 lei la 500 
lei. 

Dacă se întârzie plățile se 
aplică penalități de întârziere 
și dobânzi. 

 

8 Categorii de venituri 
pentru care trebuie să 

depui Declarația unică : 
1. Veniturile din proferi lib‐

erale și venituri din 
activități independente ‐ 
medici, avocați, notari 
publici, executori 
judecătorești, experți 
tehnici și contabili, audi‐
tori financiari, consultanți 
fiscali, arhitecți, 
traducători, alte persoane 
fizice cu profesii regle‐
mentate ; PFA – uri, ÎI – 
uri, IF‐uri  din activități de 
producție, comerț, prestări 
de servicii, dezviltatori 
imobiliari; 

2. Veniturile din drepturi de 
proprietate intelectuală 
pentru care nu se reține la 
sursă impozitul și/sau 
contribuțiile; 

3. Venituri din cedarea 
folosinței bunurilor ‐  chi‐
rii; 

4. Venituri din contracte de 
activitate sportivă – sport‐
ivii, antrenorii, medicii, 
asistenții medicali, meseu‐
rii, kinetoterapeuții, 
cercetătorii , arbitrii care 

au încheiate contracte de 
activitate sportivă; 

5. Venituri din agricultură , 
creșterea animalelor, veni‐
turile din silvicultură și 
piscicultură ; 

6. Veniturile din 
tranzacționarea criptomo‐
nedelor Câștiguri din vân‐
zare de acțiuni, transfer 
titluri de valoare ; 

7. Venituri din dobânzi , 
venituri obținute din div‐
idende din străinătate; 

8. Venituri din asociere cu 
Persoane Juridice  și veni‐
turi din alte surse ; 

8 categorii de venituri  
care nu trebuiesc 

declarate în Declarația 
unică:  

1. Venituri din drepturi de 
proprietate intelectuală, a 
căror impunere este finală 
– reținere la sursă; 

2. Venituri sub formă de 
arendă, a căror impunere 
este finală – reținere la 
sursă de către plătitorul 
de venit; 

3. Venituri sub formă de sal‐
arii și venituri asimilate 
salariilor, pentru care 
informațiile sunt cuprinse 
în declarațiile specifice; 

4. Venituri din investiții, a 
căror impunere este finală 
(venituri din dobânzi, 
tranzacții financiare etc); 

5. Venituri din premii și din 
jocuri de noroc, a căror 
impunere este finală; 

6. Venituri din pensii; 
7. Venituri din transferul 

proprietăților imobiliare 
din patrimoniul personal; 

8. Venituri din alte surse 
pentru care s‐a reținut 
impozit la sursă. 

Impozite și contribuții 
cuprinse în Declarația 

unică : 
1. Impozitul pe venit  10% 

raportat la venitul net 
anual 

2. Contribuția de asigurări 
sociale de sănătate 10% 
raportat la plafoanele de 
6/12/24/60 ; 

3. Contribuția de asigurări 
sociale  25%, raportat la 
plafoanele de 12/24 de 
salarii minime . 

Salariile minime luate în 
calcul la completarea 

declarației unice :  
l Pentru veniturile realizate 

în anul 2023 : 3.000 ron 

l Pentru veniturile estimate 
în anul 2024:    3.300 ron 
 
Din 2024, persoanele 

fizice care obțin venituri 
extrasalariale nu mai au posi‐
bilitatea de a redirecționa, 
prin declarația unică, până la 
3,5% din impozitul pe venit 
pentru susținerea entităților 
nonprofit sau acordarea de 
burse.  

Completarea declarației 
unice fară un ajutor profe‐
sionist poate fi destul de 
dificilă, în special în situațiile 
complexe, în care există mai 
multe tipuri și surse de venit.  

Pentru a nu întâmpina 
dificultăți, pentru a nu pierde 
timp , apelați la un profesio ‐
nist. l

Declarația unică 2024 Dragoş Damian (CEO Terapia 
Cluj): Cele mai mari companii din 

România, lectură suplimentară 
obligatorie pentru politicieni

Chiar daca sunt datele din 
2021 si 2022 si chiar daca 
prin numarul foarte mare de 
jucatori ‐ 1000 de companii – 
pare sa fie un pic din zona de 
relatii publice „toata lumea 
sa fie prezenta ca toata 
lumea sa fie multumita“ ZF 
Top 1000 cele mai mari com‐
panii din Romania este prob‐
abil cel mai bun catalog de 
competitivitate economica 
aparut pe piata, daca ne 
raportam la celelalte anuare 
Top 100, Top 300, Top 100 
CEO, Top 300 sau 500 Bogati 
si altele de felul asta, unele 
mai degraba de natura pub‐
licitara sau tabloida decat de 
interes economic. 

ZF Top 1000 este cel mai 
bun catalog pentru ca vezi 
toata lumea buna, competi‐
tori, parteneri, clienti, furni‐
zori, cunoscuti sau necunos‐
cuti, asteptati sau neastep‐
tati, platitori sau nu de taxe,  
impozite si contributii, baieti 
destepti sau baieti fraieri. Si 
pe multi, multi altii. 

Ajuta desigur faptul ca 
poti sa vezi in dinamica an‐
pe‐an nu numai cifrele de 
afaceri ci si marjele de profit 
si numarul de angajati, acesti 
doi ultimi parametrii eco‐
nomici fiind mult mai impor‐

tanti decat cifra de afaceri in 
sine – absolventilor de orice 
altceva decat de ASE le rea‐
mintim ca banii pentru scoli, 
spitale, strazi, seniori (pen‐
sii) si, cel mai important, 
banii risipiti in administratia 
publica nu vin din cifra de 
afaceri a companiilor private 
ci din taxele, contributiile si 
impozitele platite de aceste 
companii. Astfel incat o com‐
panie cu o cifra de afaceri 
gigantica cu zero marja de 
profit nu plateste nimic catre 
statul roman si, invers, o 
companie cu o cifra de afa ‐
ceri mica cu o marje mare de 
profit plateste mult catre 
statul roman ‐ oferind supli‐
mentar si tentatia catre statul 
roman de a o jupui si mai 
tare in loc sa se ia de compa‐
nia care nu plateste nimic. 

Dar astea sunt lucruri 
cunoscute pentru comunita‐
tea de afaceri. Atata doar ca 
citind ZF Top 1000 realizezi 
cat de fraier esti ca platesti la 
greu impozit pe profitul real‐
izat in timp ce competitorul 
tau este destept, pentru ca 
avand aceeasi activitate, ace‐
leasi costuri si acelasi numar 
de angajati, plateste mai 
nimic. Desigur, din cauza ca 

tu esti un executiv slab iar 
celalalt, unul exceptional. 

Din ZF Top 1000 se poate 
deduce, in functie de codul 
CAEN si, eventual, de numa‐
rul de angajati, care sunt 
oamenii de afaceri pasionati 
si curajosi, antreprenori sau 
corporatisti, care se 
ambitioneaza sa fabrice in 
Romania, in loc sa deschida 
un depozit – „industrial“, cum 
i se spune fandosit – in care 
sa importe bunuri care se pot 
fabrica foarte bine si la noi. 

In Top 1000 poti vedea ca 
premiantii de la pozitiile 1 
pana la 510 depasesc cifra de 
afaceri de 500 milioane de 
lei, prag de la care, incepand 
cu 2024, se declanseaza plata 
impozitului de 1% pe cifra de 

afaceri, daca marja de profit 
nu este undeva la 6 si ceva la 
suta.  Asteptam sa vedem in 
2024 care sunt sectoarele 
economice populate de baieti 
destepti care vor reusi sa 
scape si de infamul 1%. 

Asa cum spuneam, datele 
din Top 1000 sunt din 2021 
si 2022, ani foarte buni in 
care inflatia, greedflatia si 
specula au ajutat pe toata 
lumea. Astfel incat stati sa 
vedeti Top 1000 cu datele din 
2023, cel mai bun an din isto‐
ria economica a tarii noastre 
si Top 1000 cu datele din 
2024, care este an electoral, 
deci si mai bun. 

Cand vezi astfel de rezul‐
tate bune si astfel de traiecto‐
rii stelare in vremuri atat de 
tulburi te intrebi din nou de 
ce avem deficit bugetar, defi‐
cit de cont curent, deficit de 
balanta comerciala, de ce a 
fost necesara ordonanta tre‐
nulet, de ce mediul de afaceri 
se vaicareste intr‐una si crit‐
ica mediul politic. Si, mai 
ales, de ce ne este atat de 
frica de 2025. Sunt multe 
intrebari de pus. 

Articol preluat din 
Ziarul Financiar

l Stabilirea și judecarea 
infracțiunilor la legile fis‑
cale ‑ în sarcina 
Ministerului de Finanțe și 
a Administrației 
Comerciale a Monopolului 
Vânzării Alcoolului și a 
Taxelor de Consumație pe 
Băuturi Spirtoase. 

l Constatarea infracțiunilor 
era dată în sarcina 
organelor de inspecție și 
control, prevăzându‑se 
pentru Ministerul de 
Finanțe, dreptul de a 
autoriza în mod special pe 
orice funcționar al său cu 
constatarea unei 
infracțiuni. 

l Organele de constatare 
puteau lua interogatorii, 
audia martori, cerceta 
biletele de liberă 
circulație și actele de 
transport. De asemenea, 
puteau face descinderi și 
perchezitii, cu autorizația 
parchetului (dar, fără avi‑
zul judecătorului de 
instrucție). 

l În caz de flagrant‑delict, 
când urgența cercetărilor 
era „de natură esențială“, 
nu mai era necesară 
autorizația parchetului, 
dar „descinderile și 
perchezițiile se vor efec‑
tua în asistenta unui 
ofițer de poliție judiciară, 
solicitat în scris în acest 
scop de către organul fis‑
cal. 
 
În anul 1938 efectele Marii 

Recesiuni se cam stinseseră și 
tot acum avea să apară o nouă 
Constituție. Prin aceasta, 
atribuțiile Legislativului au 
fost masiv diminuate în favoa‐
rea Executivului. Regele Carol 
al II‐lea („Capul Statului“) 
avea inițiativă legislativă 
deplină și putea respinge 
orice lege, după cum, la fel de 
bine, putea convoca și dizolva 
Parlamentul. Tot acesta, avea 
posibilitatea să numească o 
parte din membrii Senatului 
sau să numească/revoce orice 
ministru. Chiar dacă în timpul 
domniei Regelui Carol al II‐lea 
(8 Iunie 1930 ‐ 6 Septembrie 
1940) regăsim accente dic‐
tatoriale și s‐a dezvoltat cul‐
tul personalității, totuși tre‐
buie reținut că acesta „a avut 
o contribuție importantă la 
crearea de noi instituții ale 
statului, în acord cu 
dezvoltările politice și eco‑
nomice din Europa, precum 
și la îmbogățirea patrimoni‑
ului construit. De numele 
său sunt legate Arcul de 
Triumf, statuia ecvestră a 
Regelui Carol I din Piața 
Palatului, Muzeul Satului, 
lacurile de la Herăstrău și 
Băneasa, Gările Regale 
Băneasa și Sinaia, 
Universitatea Națională de 
Apărare, primării, 
universități, colegii și licee, 
catedrale, biserici și 
mânăstiri (…).“ 
(https://casamajestatiisale.ro
/familia‐
regala/istorie/regele‐carol‐al‐
ii‐lea). Aplecându‐ne doar 
asupra modului cum a fost 
văzută necesitatea combaterii 
evaziunii fiscale în epocă, 
aducem în discuție, pe scurt, 
legea în materie, promulgată 
prin Înalt Decret Regal 

(Sinaia, 17 Octombrie 1938). 
Mai exact, este vorba despre 
Legea 3600 din 17 Octombrie 
1938 privind unificarea 
procedurii fiscale (Monitorul 
Oficial nr. 246 din 22 
Octombrie 1938). Aceasta 
prevedea norme comune de 
stabilire și de judecare a 
infracțiunilor la legile fiscale, 
a căror executare era dată în 
sarcina Ministerului de 
Finanțe și a Administrației 
Comerciale a Monopolului 
Vânzării Alcoolului și a 
Taxelor de Consumație pe 
Băuturi Spirtoase. Se consid‐
era că o singură procedură de 
constatare a infracțiunilor și 
judecare a lor, „va însemna o 
muncă mai ordonată și mai 
rodnică“ în contextul „rolului 
tot mai important pe care îl 
au în viața Statului legile 
care creează taxele și impo‑
zitele.“ (Raport către Regele 
Carol al II‐lea, întocmit în 
susținerea legii, semnat de 
„prea plecații și prea supușii 
servitori“, Președintele 
Consiliului de Miniștri, Miron 
Cristea, Patriarhul României, 
Ministrul finanțelor, Mircea 
Canciov, Ministrul justiției, 
Victor Iamandi). Textul legii 
în discuție (Nr. 3600 din 17 
Octombrie 1938 privind unifi‐
carea procedurii fiscale) viza 
atât constatarea și judecarea 
infracțiunilor, cât și executa‐
rea creanțelor Statului. 
Privitor la caracterul procese‐
lor‐verbale, acestea puteau fi 
preliminare (constatau ele‐
mentele unei infracțiuni, fără 
însă a o sancționa) sau defini‐
tive. Constatarea 
infracțiunilor era dată în sar‐
cina organelor de inspecție și 
control, prevăzându‐se pentru 
minister, dreptul de a autoriza 
în mod special pe orice 
funcționar al său cu constata‐
rea unei infracțiuni. 
Funcționarii astfel autorizați 
își desfășurau activitatea în 
limitele atribuțiilor lor teri‐
toriale, care ‐ prin delegație 
special ‐ puteau fi extinse. 
Procedura premergătoare 
încheierii procesului‐verbal 
de constatare a infracțiunii 
prevedea că organele de 
inspecție și control „vor 

putea lua interogatorii, 
audia martori, cerceta bile‑
tele de libera circulație și 
actele de transport. De 
asemenea, ele vor putea face 
descinderi și perchezitii. 
Pentru efectuarea descinde‑
rilor și perchezitiilor este 
necesară autorizația par‑
chetului, fără a se lua și avi‑
zul judecătorului de 
instrucție. La descinderi și 
perchezitii nu va asista 
niciun reprezentant al par‑
chetului. Ele se vor efectua 
de funcționarii fiscali, dar 
numai dintre aceia 
îndreptățiți a încheia pro‑
cese‑verbale definitive de 
infracțiune.“ (Art. 7). Foarte 
important, în caz de flagrant‐
delict, când urgența 
cercetărilor era „de natură 
esențială“, nu mai era 
necesară autorizația parche‐
tului, dar „descinderile și 
perchezițiile se vor efectua 
în asistența unui ofițer de 
poliție judiciară, solicitat în 
scris în acest scop de către 
organul fiscal.“ 
(http://www.monitoruljuri‐
dic.ro/act/lege‐nr‐3‐600‐din‐
17‐octombrie‐1938‐privind‐
unificarea‐procedurii‐fiscale‐
emitent‐parlamentul‐publi‐
cat‐n‐monitorul‐oficial‐
37604.html). Respectiva 
asistență nu era necesară în 
cazul celorlalte acte de 
procedură ‐ interogatorii, 
audieri de martori, încheieri 
de procese‐verbale etc. Atunci 
când legea prevedea și 
pedeapsa confiscării, aceasta 
măsura se lua chiar prin 
procesul‐verbal de constatare 
a infracțiunii, care presup‐
unea efectuarea unor 
mențiuni ca atare. Apelarea 
respectivului proces‐verbal 
făcea ca Ministerul de Finanțe 
să poată totuși dispune vân‐
zarea mărfurilor confiscate, 
dar numai prin Sindicul 
Bursei. Contravaloarea acelor 
mărfuri se consemna, iar reci‐
pisa se păstra de minister, 
care urma să o elibereze 
părții condamnate prin proce‐
sul‐verbal (în cazul în care 
procesul‐verbal rămânea defi‐
nitiv anulat de justiție prin 
epuizarea tuturor căilor de 

atac). Evident, nu se puteau 
vinde acele mărfuri confis‐
cate, a căror valorificare era 
interzisă prin legi speciale 
(ex. zaharina). Legea asupra 
căreia ne‐am îndreptat aici 
atenția a avut în vedere și că 
„unii contribuabili de rea 
credință, în căutarea 
oricărui mijloc de fraudare 
a fiscului, au pus în practică 
un mijloc ingenios pentru a 
scăpa de plata impozitelor“. 
Frecvent, aceștia procedau la 
radierea firmei lor, înscriind 
apoi o altă firmă pe numele 
unei persoane interpuse, care 
„prelua“ întreg activul, iar 
Fiscul nu mai putea urmări 
astfel vechea firmă. Tocmai de 
aceea, pentru a preîntâmpina 
asemenea sisteme de fraudă, 
s‐a prevăzut ca nici o firmă să 
nu mai poată fi radiată fără a 
face dovada plății la zi a tutu‐
ror debitelor provenite din 
impozite, taxe și amenzi de 
orice natură. Pe de altă parte, 
s‐a introdus și dispoziția pot‐
rivit căreia „cesionarul unei 
întreprinderi este solidar 
răspunzător ‑ răspunderea 
solidară neputând depăși 
valoarea reală a întreprin‑
derii ‑ cu cedentul pentru 
impozitele comerciale, 
industriale și cifra de afac‑
eri ale acestuia pe ultimele 
șase luni.“ Totuși, spre a nu 
menține pe cesionar într‐o 
stare de incertitudine 
prelungită, răspunderea sa 
înceta „dacă fiscul nu întrep‑
rindea nici un act de 
urmărire cu dată certă în 
termen de trei luni de la 
data când a putut lua la 
cunostință de cesiunea 
intervenită.“ (Raport către 
Regele Carol al II‐lea, întocmit 
în susținerea legii). Nu există 
prea multe consemnări din 
epocă asupra benefiilor efec‐
tive aduse de această lege. 
Dar ceea ce este sigur e faptul 
că s‐a încercat (măcar) a se da 
o garanție contribuabililor 
onești că nu se îngăduie celor 
de rea credință să comită 
niciun fel de acte/fapte de 
„evaziune de la obligațiunile 
lor fiscale“. 

Prof. univ. dr.  
Ionel BOSTAN

Antifrauda fiscală sub  
regimul autoritar carlist

Ana Maria BOSTAN

Dragoș DAMIAN
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Europa va relua exploata‐
rea minieră a magneziului 
pentru prima dată în mai 
mult de un deceniu, în timp 
ce UE încearcă să îşi reducă 
dependenţa de importurile 
chinezeşti de materii prime 
esenţiale, scrie FT. România, 
membră a UE, a acordat 
recent o concesiune minieră 
companiei Verde Magnesium, 
o societate cu sediul la 
Bucureşti, susţinută de fon‐
dul de investiţii american de 
capital privat Amerocap, 
printre care este şi un fost 
ministru al Energiei în 
preşedinţia Bush 2001‐2005, 
Abraham Spencer. 

SOV s-a învârtit  
pe lângă afacere 

Verde intenţionează să 
investească 1 miliard de 
dolari într‐o mină de magne‐
ziu dezafectată din apropie‐
rea oraşului Oradea şi să 
construiască instalaţii de pre‐
lucrare care să utilizeze ener‐
gie regenerabilă şi să reci‐
cleze aluminiul. Este 
vorba exploatarea 
zăcământului de brucit din 
Budureasa, județul Bihor, cu 
obiectivul de a produce 
prima tonă de magneziu met‐
alic în România până în 
2027, cu ținta de a atinge o 
capacitate de producție de 
90.000 de tone pe an până în 
2032‐2034. Reprezentantul 
Amerocap în România, 
Alexandru Roșu, a fost în 
Budureasa încă din 2020 în 
plină stare de urgență. El a 
participat, invitat, la ședința 
Adunării Generale a 
Asociației Urbariale Poiana. 
Alexandru Roșu a explicat ca 
a venit cu propunerea ca AU 
Poiana să concesioneze tere‐
nurile care au fost concesion‐
ate către Geoasset în 2008. 
Firma Geoasset, în spatele 
căreia se afla Sorin Ovidiu 
Vantu, este în procedure de 
insolvență, iar din februarie 
2020 i‐a fost retrasă și 
licența de extracție și prelu‐
crare a calcarului cu brucit 
de la Budureasa. Vor fi con‐
struite unități de procesare 
care să folosească energie 
regenerabilă și să recicleze 
aluminiul. În funcție de 
evoluția capacității de 
producție, proiectul este pre‐
zentat ca urmând să creeze 
până la 1.000 de locuri de 
muncă directe și până la 
10.000 de locuri de muncă 
indirecte. Compania se 
prezintă ca urmând să fie a fi 
producătorul principal de 
magneziu metalic (Mg) al UE, 
oferind Europei o alternativă 
de aprovizionare internă 
pentru cererea sa, care este 
în prezent 100% importată. 

Uzina din România ar 
ajuta Bruxelles-ul 

Bernd Martens, 
preşedinte al Verde Magne ‐
sium şi fost director Audi, a 
declarat pentru Financial 
Times că mina şi uzina din 
România ar ajuta Bruxelles‐ul 
să îşi îndeplinească obiecti‐
vul de a obţine o mai mare 
independenţă pentru metale 
vitale necesare pentru 
tranziţia ecologică. „Sectorul 
industrial european are 
nevoie acută de o aprovi‑
zionare fiabilă cu metale 
critice și strategice, în spe‑
cial cele cu o amprentă de 
carbon mai mică decât 
importurile actuale, care 
pot sprijini tranziția 
Europei către o economie 
neutră din carbon“, a spus 
Bernd Martens. De asemenea, 
Martens și‐a exprimat încred‐
erea că exploatarea magnezi‐
ului va reporni, în ciuda 
opoziției locale și a 
provocărilor de mediu care 
au afectat proiectele ante‐
rioare. Probabil, compania va 
aplica la mecanismele de 
finanțare ale UE, după ce a 
fost numită drept o 
investiție‐cheie de către 
Alianța Europeană pentru 
Materii Prime – o rețea 

industrială susținută de 
Comisia Europeană. 

China ne ține în șah 
În prezent, aproximativ 

87% din oferta globală de 
magneziu și 95% din consu‐
mul european provine din 
China, care a redus drastic 
producția pentru a economisi 
energie pe măsură ce 
prețurile cresc. Industria alu‐
miniului din Europa a fost 
grav perturbată în 2022, 
când producția chineză s‐a 
oprit temporar din cauza 
prețurilor ridicate la energie, 
declanșând avertismente cu 
privire la închiderea fabrici‐
lor din blocul comunitar. UE 
și‐a stabilit obiective 
ambițioase prin Legea 
Materiilor Prime Esențiale și 
vrea ca până în 2030 să 
extragă singură 10% din con‐
sumul de minerale esențiale 
al UE, să proceseze singură 
40% și să recicleze 15%. 
Legea înlesnește acordarea 
permiselor și acordă prior‐
itate la finanțare proiectelor 
strategice, însă a fost criticată 
fiindcă oferă finanțare mai 
puțină proiectelor compara‐
tiv cu SUA. Ultimele două 
mine europene care produ‐
ceau magneziu, una din 
Norvegia și cealaltă în Franța, 
au fost închise în 2001, unul 
dintre motive fiind și 
competiția importurilor ieft‐
ine din China.  

La ce este folosit 
magneziul? 

Compuși ai magneziului, 
în principal oxidul de magne‐
ziu, sunt utilizați ca materi‐
al refractar pentru cuptoarele 
din industria siderurgică ‐ la 
producerea fontei și oțelului, 
industria metalelor nefe‐
roase, a sticlei și a cimentu‐
lui. Oxidul de magneziu și alți 
compuși sunt de asemenea 
utilizați în agricultură (ca fer‐
tilizatori), chimie și industria 
construcțiilor. Aliajul magne‐
ziu‐aluminiu este utilizat în 
principal la conservarea 
băuturilor. Aliajele magneziu‐
lui sunt de asemenea utiliz‐
ate ca și componente ale 
structurii automobilelor. O 
altă utilizare o reprezintă 

îndepărtarea sulfurilor de pe 
fier și oțeluri. 

Alte utilizări: 
l Magneziul, ca și aluminiul, 

este rezistent și ușor, deci 
este folosit la construcția 
autovehiculelor de mare 
volum. 

l Combinat în aliaje, este 
esențial în 
construcția avioanelor și r
achetelor. 

l Aliat cu aluminiul, îi 
îmbunătățește acestuia 
caracteristicile mecanice, 
de prelucrare și de sudare. 

l Agent reducător pentru 
producerea uraniului pur 
și a altor metale 
din sărurile lor. 

l Hidroxidul său este folosit 
în „laptele de magne ‐
ziu“, clorura și sulfatul de 
magneziu în săruri Epsom, 
iar citrații săi în medicină. 

l Pudra de carbonat de 
magneziu este folosită de 
sportivi – gimnaste, halte‐
rofili. 

l Stearatul de magneziu este 
o pudră albă, cu 
proprietăți de ungere. În 
industria farmaceutică 
este folosit în procesul de 
fabricare a tabletelor. 

l Este folosit de asemenea 
în pirotehnie și la fabrica‐
rea bombelor incendiare. 

l Mai este folosit si la echi‐
pamentele pentru blițuri 
fotografice. 

137 de materii prime 
critice în UE 

România are o parte din 
cele 137 de materii prime 
critice de care UE este 
dependentă, printre care 
magneziul și grafitul și proce‐
sul de redeschidere a unor 
astfel de mine în țara noastră 
va începe cât mai curând, a 
precizat ministrul Florin 
Spătaru. Acesta a explicat 
într‐o conferință organizată 
de Cursdeguvernare.ro care 
sunt materiile prime critice 
de care dispune România. 
„La nivelul Comisiei 
Europene a fost revizuită 
politica industrială. Au fost 
identificate 137 de materii 
prime critice de care UE 
este dependentă ținând 

cont de obiectivele de 
mobilitate și decarbonizare. 
România are o parte dintre 
aceste resurse pe care noi 
le‑am exploatat în anii 
anteriori și apoi am închis 
minele, din rațiuni econom‑
ice, nu comentez ce s‑a 
întâmplat pentru că nu s‑a 
întâmplat doar în România. 

Una dintre materiile 
prime este magneziul, care 
este un element foarte 
important pentru producția 
de aluminiu și pentru 
industria automotive. În 
această zonă am demarat 
împreună cu ANRM discuții 
și avem în consultare 
publică normele de aplicare 
a Legii Minelor, pas esențial 
pentru demararea acestor 
proiecte. 

De asemenea am 
demarat discuții cu Comisia 
Europeană pentru identifi‑
carea posibilităților de 
finanțare a unor astfel de 
proiecte, atât pentru zona 
de exploatare, cât și pentru 
zona de procesare“, a 
declarat ministrul Florin 
Spătaru. 

O altă materie primă 
căutată este grafitul 

„Pentru exploatarea gra‑
fitului au existat Hotărâri 
de Guvern de închidere a 
acestor exploatări. 
Redeschiderea lor presu‑
pune adoptarea normelor 
de aplicare a Legii Minelor 
în care să fie menționat ca 
obiectiv redeschiderea 
minelor închise și de aseme‑
nea o Hotarâre de Guvern 
care să ducă la redeschide‑
rea acelor mine punctual“, a 
spus ministrul. 

Acesta a spus că demersul 
este în mâna Guvernului, dar 
e nevoie și de implicarea 
Parlamentului și va cere 
adoptarea în regim de 
urgență a acestor acte. 

„Dacă vorbim și de apro‑
barea Parlamentului, voi 
face apel pentru aprobarea 
în regim de urgență a unor 
astfel de acte normative, 
pentru că avem nevoie de 
ele. Avem un mare 
producător de aluminiu, 
avem 2 mari producători 
din industria automotive și 
avem o industrie orizontală 
extrem de puternică și 
avem nevoie de aceste 

resurse. Ca sa 
concluzionăm, noi ne pro‑
punem ca până la sfârșitul 
anului să finalizăm aproba‑
rea acestor acte normative, 
urmând ca investițiile efec‑
tive să poată să fie realizate 
începând cu anul 2023. pen‑
tru asta discutăm cu cei de 
la Comisia Europeană pen‑
tru a găsi resursele nece‑
sare prin fonduri europene 
pentru retehnologizare“, a 
spus Florin Spătaru. 

Ce mine, când ar urma să 
se deschidă și de unde 

va fi luată forța de 
muncă? 

„Am vorbit de magneziu 
și grafit cu anumite 
condiționări privind calita‑
tea acestui grafit, dacă are 

calitatea necesară pentru 
obiectivele pe care ni le‑am 
propus. În ceea ce privește 
disponibilitatea forței de 
muncă, pe lângă personalul 
care a lucrat în acest sector 
și care în continuare este în 
activitate, discutăm de 
asemenea de crearea unor 
parteneriate într‑o alianță 
europeană privind exploa‑
tarea materiilor prime cu 
ajutorul cărora vom putea 
finanța si actualiza curicu‑
lele de studii pentru 
Universități de profil, și aici 
mă refer la Universitatea 
din Petroșani, Universitatea 
București și alte 
Universități din țară. Vom 
reuși să asigurăm o forță 
de muncă calificată pentru 
a continua acest proces, 
pentru ca redeschiderea 
minelor și retehnologizarea 

lor e un proces de durată“, a 
mai spus ministrul 
Economiei. 

Cazul Roșia Montană 
România a câștigat în 

martie un proces de arbitraj 
internațional intentat de 
compania minieră Gabriel 
Resources listată în Canada, 
care pretindea compensații 
de 4,4 miliarde de dolari 
pentru că proiectul unei 
mine de aur i‐a fost blocat 
de organizații ecologiste.  Cu 
toate acestea, Roşia 
Montană Gold Corporation 
(RMGC), dezvoltatorul pro‐
iectului minier aurifer blocat 
de la Roşia Montană, a solic‐
itat Agenţiei Naţionale pen‐
tru Resurse Minerale 
(ANRM) prelungirea cu încă 
5 ani a licenţei de concesi‐
une pentru exploatare a 

perimetrului auro‐argintifer 
Roşia Montană, care 
urmează să expire pe 20 
iunie. În plus, cei de la 
RMGC şi‐au reînnoit 
solicitările adresate ANRM 
pentru emiterea de licenţe 
de exploatare pentru 
perimetrele Rodu‐Frasin şi 
Tarniţa din cadrul prospec‐
tului Bucium, la care susţin 
că au dreptul încă din 2007, 
conform Profit.ro. „ANRM 
nu s‑a pronunţat timp de 
16 ani asupra solicitărilor 
de licenţe pentru Bucium, 
deşi era obligată legal să o 
facă. RMGC a insistat 
recent pe lângă ANRM să 
emită licenţele de exploa‑
tare pentru cele 2 proiecte 
Bucium, în acord cu 
solicitările. De‑a lungul 
procedurii de arbitraj de la 
ICSID, statul român şi‑a 
menţinut constant poziţia 
potrivit căreia solicitările 
de licenţe pentru proiectele 
Bucium sunt în continuare 
în curs de aprobare la 
ANRM, poziţie pe care s‑a 
întemeiat şi decizia 
arbitrală majoritară“, a 
transmis Gabriel Resources, 
care controlează RMGC. 
Gabriel Resources a reuşit să 
obţină angajamente ferme 
brute de finanţare în valoare 
de până la 5,575 milioane 
dolari de la mai mulţi inves‐
titori, care urmează să cum‐
pere acţiuni noi emise de 
companie la preţul de 2 
cenţi/titlu, egal cu cel de pe 
Bursa din Toronto din 
momentul de faţă, prin 
tranzacţii a căror finalizare 
este aşteptată în jurul datei 
de 23 mai. Insiderii Gabriel 
Resources, în primul rând 
cei mai mari acţionari, au 
subscris 88.049.000 de 
acţiuni în cadrul plasamen‐
tului, reprezentând angaja‐
mente brute de 1,3 miloane 
dolari. „Fondurile nete 
obţinute din plasamentul 
privat vor fi utilizate pen‑
tru finanţarea planurilor 
strategice în curs ale com‑
paniei, incluzând (i) posi‑
bilitatea de a face demer‑
suri de anulare a deciziei 
ICSID din 8 martie 2024 
(care a dat câştig de cauză 
României în arbitrajul Roşia 
Montană – n.r.), (ii) 
menţinerea drepturilor şi 
participaţiilor Gabriel 
Resources în legătură cu 
concesiunea pentru exploa‑
tare Roşia Montană şi cu 
proiectele Bucium şi (iii) 
finanţarea nevoilor de cap‑
ital de lucru“, a anunţat 
Gabriel Resources. l

Mina de un miliard, sau cum vrea  
UE să reducă dependența comercială 

de China cu mâna României 
l România a acordat recent o concesiune minieră companiei Verde Magnesium l 

societatea este controlată de un fond de investiții american l Verde ar urma să 
exploateze magneziu la Budureasa, județul Bihor l investitorii susțin că vor fi create 

până la 1.000 de locuri de muncă directe și 10.000 de locuri de muncă indirecte

Mina Budureasa (Bihor)

Roșia Montană
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Companiile fac afaceri și profituri 
colosale din nevoia oamenilor de a slăbi 
l Eli Lilly și Novo Nordisk se duelează zi de zi pe piața medicamentelor pentru slăbit, una cu un potential 
uriaș l zgomotul din jurul lor a stârnit și interesul altor companii, dar mai ales al falsificatorilor l nu mai 

puțin de 250 de site-uri au fost eliminate recent într-un efort a combate traficul cu „pilule“ falsificate
Medicamentele destinate 

tratamentului obezității sunt 
noul „El Dorado“ al lumii 
moderne. Goana după aur s‐a 
transformat în goana după 
pilule pentru slăbit. Toată 
lumea aleargă după ele, iar 
firmele din domeniu 
raportează afaceri și profituri 
total neașteptate. Cel mai 
bine le merge companiilor Eli 
Lilly din SUA și Novo Nordisk 
din Danemarca. Atât de 
titrate sunt rezultatele lor că 
și alte societăți, cum este 
Roche de exemplu, vor să 
intre pe această piață, iar fal‐
sificatorii profită din plin de 
renumele creat în jurul 
fenomenului și dau lovituri la 
foc automat.  

Eli Lilly și-a majorat 
previziunile de vânzări 
anuale cu 2 miliarde de 

dolari 
Cererea explozivă și capac‐

itatea crescută de producție a 
medicamentului pentru 
slăbit Zepbound al Eli Lilly au 
determinat compania 
farmaceutică americană să‐și 
majoreze la începutul lunii 
curente previziunile de 
vânzări anulare cu 2 miliarde 
de dolari, informație care i‐a 
urcat prețul acțiunilor cu 
aproape 5%, transmite 
Reuters. Lilly a spus că se 
așteaptă la creșteri semnifi‐
cative ale producției în a 
doua jumătate a anului pen‐
tru Mounjaro, tratamentul 
obezității și diabetului, pen‐
tru care există un deficit din 
cauza cererii mari. 

Creșterea vertiginoasă a 
cererii pentru medicamen‐
tele Mounjaro și Zepbound, 
ambele cunoscute chimic sub 
numele de tirzepatidă, a pro‐
pulsat valoarea de piață a 

producătorului de medica‐
mente din Indianapolis la 
peste 700 de miliarde de 
dolari ‐ depășind‐o pe cea a 
Tesla și Walmart. 

Compania a spus că 
creșterea vânzărilor va 
depinde de cantitatea de 
medicamente pe care le 
poate produce și livra pe 
termen scurt și mediu. 
„Avem fabrici care 
funcționează 24 de ore din 
24, 7 zile pe zi. Facem 
construcții peste noapte“, a 
declarat directoarea 
financiară Anat Ashkenazi la 
un apel cu investitorii. 

Ea a adăugat că aprobarea 
Kwikpen multi‐doză al Lilly 
pentru Mounjaro în Europa a 
venit puțin mai devreme 
decât se aștepta compania, 
oferindu‐i mai multă încred‐
ere în capacitatea sa de a se 
lansa pe această piață. 
Mounjaro este aprobat în 
Europa atât pentru diabet, 
cât și pentru pierderea în 
greutate. 

Producătorul de medica‐
mente are șase fabrici de 
producție a medicamentelor. 
Lilly a declarat că a început 
construcția unei fabrici de 
2,5 miliarde de dolari în 
Germania și se așteaptă ca 
fabrica din Concord, Carolina 
de Nord, să înceapă să 
producă Zepbound și 
Mounjaro încă de la sfârșitul 
anului. 

Compania a anunțat 
săptămâna trecută că va 
achiziționa o unitate de 
producție de la compania 
privată Nexus 
Pharmaceuticals, pentru a 
fabrica medicamente injecta‐
bile. Producția la cea de‐a 
șaptea unitate din Wisconsin 
este planificată să înceapă la 
sfârșitul anului 2025. U.S. 
Food and Drug 

Administration a declarat că 
dozele de Zepbound și 
Mounjaro vor fi deficitare 
până în al doilea trimestru al 
acestui an. 

Eli Lilly și rivalul danez 
Novo Nordisk se luptă pentru 
a crește producția pe o piață 
a slăbirii estimată a ajunge la 
cel puțin 100 de miliarde de 
dolari până la sfârșitul dece‐
niului. Tratamentele pentru 
obezitate ale ambelor compa‐
nii aparțin unei clase de 
medicamente dezvoltate 
inițial pentru diabet, cunos‐
cute sub numele de agoniști 
GLP‐1. S‐a demonstrat că 
medicamentele GLP‐1 ajută 
pacienții să piardă în medie 
până la 20% din greutatea 
lor, alimentând o cerere fără 
egal. 

„Există o cerere mare 
pentru aceste... terapii și aș 
spune că Lilly face o treabă 
bună încercând să rezolve 
situația“, a spus partenerul 
de investiții la Tema ETF 
David Song. Lilly și Novo 
lucrează, de asemenea, pen‐
tru a furniza dovezi clinice că 
medicamentele lor GLP‐1 au 
beneficii medicale dincolo de 
diabet și pierderea în greu‐
tate, cum ar fi proprietăți de 
protecție a inimii, care ar 
putea extinde acoperirea de 
asigurare. 

Un director al Lilly la apel 
a spus că aceasta se așteaptă 
ca Zepbound să fie acoperit 
pentru pacienții asigurați în 
cadrul programului Medicare 
din SUA, odată ce este apro‐
bat pentru apnee obstructivă 
în somn, în urma datelor 
pozitive din aprilie. 
Zepbound a înregistrat în pri‐
mul trimestru vânzări de 
517,4 milioane de dolari, 
depășind așteptările 
analiștilor de 418,20 mil‐

ioane de dolari, potrivit date‐
lor LSEG. 

Vânzările Mounjaro au 
crescut la 1,81 miliarde de 
dolari, de la 568,5 milioane 
de dolari anul trecut, dar 
sunt  încă sub estimările Wall 
Street de 2,08 miliarde de 
dolari, analiștii atribuind cest 
lucru ofertei limitate. În 
ciuda unui început puternic, 
prescripțiile totale de 
 Zepbound ale Lilly sunt în 
urma celor ale popularului 
medicament de slăbit 
Wegovy de la Novo. 

În Statele Unite, în medie, 
aproape 63.000 de rețete 
Zepbound au fost scrise în 
fiecare săptămână în 2024, 
până pe 19 aprilie, față de 
110.000 pentru Wegovy, con‐
form datelor IQVIA văzute de 
Reuters. Aceasta înseamnă 
un total de peste 1 milion de 
rețete pentru Zepbound și 
aproximativ 1,75 milioane 
pentru Wegovy, scrise în 
Statele Unite de la începutul 
anului 2024. 

Eli Lilly a majorat prog‐
noza sa de venituri pentru 
2024 cu 2 miliarde de dolari 
și acum se așteaptă la un 
interval de 42,4 miliarde de 
dolari până la 43,6 miliarde 
de dolari. Producătorul de 
medicamente și‐a mărit, de 
asemenea, prognoza anuală a 
profitului cu 1,30 USD pe 
acțiune, la un interval de 
13,50 USD ‐ 14 USD pe 
acțiune. Compania a raportat 
un profit ajustat de 2,58 
dolari pe acțiune, depășind 
așteptările analiștilor cu 12 
cenți. Acțiunile Lilly, care au 
crescut cu 26% în acest an, 
au urcat marți cu încă 4,6%, 
până la 771,44 dolari pe 
unitate. 

Novo Nordisk dă  
lovitură după lovitură 
Acțiunile Novo Nordisk au 

urcat la începtul lui martie cu 
8%, atingând un nou maxim 
record, după ce gigantul far‐
maceutic danez a raportat 
date pozitive ale testelor tim‐
purii pentru un nou medica‐
ment experimental pentru 
slăbit, transmite CNBC. 
Compania a declarat la o 
întâlnire cu investitorii că 
studiul de fază I pentru noul 
medicament amycretin pen‐
tru obezitate, foarte așteptat, 
a arătat o scădere în greutate 
de 13,1% la participanți după 
12 săptămâni, potrivit 
Reuters. Acest rezultat 
eclipsează pierderea în greu‐
tate de 6% înregistrată după 
un test de 12 săptămâni pen‐
tru medicamentul extrem de 
popular pentru obezitate al 
companiei, Wegovy. Un stu‐
diu de fază a II‐a va începe în 
a doua jumătate a acestui an, 
cu rezultate așteptate la înce‐
putul lui 2026, a spus compa‐
nia. Acțiunile Novo Nordisk, 
cea mai mare companie din 
Europa în funcție de capitali‐
zarea pieței, au câștigat peste 
27% de la începutul anului, 
în timp ce gigantul farma‐
ceutic continuă să culeagă 
beneficiile cererii vertigi‐
noase pentru medicamentele 
sale emblematice Wegovy și 
Ozempic împotriva obezității. 
La începutul lunii martie, 
Novo a raportat rezultate ale 
unui studiu în stadiu avansat, 
care arată că Ozempic a 
redus riscul de progresie a 
bolii renale și de deces din 
cauza complicațiilor renale 
sau cardiovasculare cu 24% 
la pacienții diabetici cu boală 
cronică de rinichi. Rezultatele 
au adăugat dovezi tot mai 
mari ale beneficiilor mai largi 
pentru sănătate asociate cu 
Ozempic și medicamente 
similare, dincolo de pierde‐
rea în greutate și tratamentul 
diabetului de tip 2. 

Novo Nordisk cumpără 
compania Catalent 

Novo Nordisk a cumpărat 
la începutul acestui an com‐
pania americană Catalent, un 
subcontractant cheie pentru 
fabricarea medicamentului 
pentru slăbit Wegovy, pentru 
16,5 miliarde de dolari, 
acesta fiind un pas major în 
eforturile sale de a crește 
producția, transmite Reuters. 
Kasim Kutay, CEO al Novo 
Holdings, a declarat pentru 
Reuters că acordul este 
esențial pentru strategia 
companiei sale de a sprijini 
Novo Nordisk și de a permite 
producătorului de medica‐
mente să‐și extindă capacita‐

tea de umplere, pentru a sat‐
isface cererea în creștere 
pentru Wegovy. Novo 
Holdings, filiala de investiții a 
acționarului principal al 
Novo, Fundația Novo 
Nordisk, va cumpăra 
acțiunile Catalent pentru 
11,5 miliarde de dolari, 
înainte de a include datoria. 
După încheierea tranzacției, 
Novo Holdings va vinde trei 
dintre locațiile de umplere‐
finisare ale Catalent ‐ în 
Anagni, Italia; Bruxelles, 
Belgia; și Bloomington, 
Indiana ‐ către Novo Nordisk, 
pentru 11 miliarde de dolari. 
Novo Holdings deține 76,9% 
din acțiunile cu drept de vot 
ale producătorului medica‐
mentului Wegovy. Această 
capacitate este „o 
considerație strategică 
cheie pentru Novo Nordisk, 
în special atunci când (...) se 
asigură că există o lansare 
mai largă pentru Ozempic 
și Wegovy“, a spus Kutay. 
Novo se confruntă cu 
concurența injecției 
Zepbound a rivalei americane 
Eli Lilly, în cursa medica‐
mentelor pentru obezitate, 
aflate în creștere rapidă. 
Analiștii au estimat că piața 
ar putea avea o valoare de 
până la 100 de miliarde de 
dolari până la sfârșitul dece‐
niului. Cererea puternică 
pentru medicamentele 
extrem de eficiente pentru 
slăbit a determinat creșterea 
profiturilor și prețurilor 
acțiunilor atât pentru Novo, 
cât și pentru Lilly. Dar un 

obstacol major pentru 
ambele companii este 
creșterea producției. Un blo‐
caj pentru Novo a fost nevoia 
de a extinde capacitatea de 
umplere a stilourilor injecta‐
bile ‐ un proces cunoscut sub 
numele de umplere‐finisare ‐ 
care trebuie făcută în condiții 
sterile. Fabricile din Belgia și 
SUA ale Catalent fac deja 
operațiuni de umplere cu 
Wegovy, iar în cele din urmă 
vor înceta să producă medi‐
camente pentru alte compa‐
nii farmaceutice. Acest lucru, 
împreună cu adăugarea fabri‐
cii italiene, îl va ajuta pe 
producătorul de medica‐
mente să stimuleze producția 
de Wegovy mai repede decât 
se aștepta, au spus analiștii 
JP Morgan într‐o notă. 
Acordul este așteptat să se 
finalizeze spre sfârșitul anu‐
lui 2024, Novo anticipând că 
va contribui la creșterea 
capacității de umplere din 
2026. 

Roche intră pe piața 
obezității odată cu 

preluarea companiei 
Carmot 

Gigantul farmaceutic 
elvețian Roche este în nego‐
cieri avansate să 
achiziționeze dezvoltatorul 
de medicamente anti‐obezi‐
tate Carmot Therapeutics, 
devenind cea mai recentă 
companie care încearcă să 
atace dominația Novo 
Nordisk și Eli Lilly pe piața 

globală a medicamentelor 
pentru slăbit, transmite 
CNBC. În condițiile acordului, 
deținătorii de acțiuni Carmot 
vor primi 2,7 miliarde de 
dolari în numerar la încheie‐
rea tranzacției și ar putea 
încasa alte până la 400 de 
milioane de dolari, în funcție 
de atingerea anumitor etape. 
Tehnologia în stadiul incip‐
ient a Carmot ar putea ajuta 
la crearea unor tratamente 
orale foarte apreciate pentru 
obezitate, a declarat luni CEO‐
ul Roche Pharmaceuticals, 
Teresa Graham, dar ar putea 
trece câțiva ani până când 
medicamentele vor fi disponi‐
bile pe scară largă. „Aceste 
active sunt toate într‑o fază 
relativ incipientă, așa că ne‑
am aștepta ca perioada 
2030+ să fie momentul în 
care vom putea aduce 
aceste produse pe piață“, a 
spus Graham pentru CNBC. 
Acordul va oferi Roche acces 
la portofoliul actual de cerce‐
tare și dezvoltare al Carmot, 
inclusiv toate activele clinice 
și preclinice. Acțiunile compa‐
niei elvețiene, care au fost în 
stare de blocaj anul acesta, au 
crescut cu 2,25% în urma 
știrii referitoare la achiziție. 
Cel mai promițător medica‐
ment candidat al companiei 
Carmot, din California, o 
injecție săptămânală numită 
CT‐388, aparține unei clase 
cunoscute sub numele de 
agoniști duali ai receptorilor 
GLP1/GIP, care sunt la fel cu 
cei utilizați de Mounjaro sau 
Zepbound de la Eli Lilly și 

imită un hormon eliberat de 
obicei în organism după 
masă. După rezultate încura‐
jatoare ale studiului de fază 1, 
medicamentul urmează să fie 
testat pe oameni în a doua 
dintre cele trei etape ale stu‐
diului clinic, a spus Roche 
într‐un comunicat. Candidatul 
oral al  Carmot, cu admin‐
strare o dată pe zi, cunoscut 
sub numele de CT‐996, care 
este în prezent în curs de stu‐
dii de fază 1, ar putea ajuta la 
diferențierea Roche pe o piață 
din ce în ce mai aglomerată a 
medicamentelor pentru obe‐
zitate. „Produsele pe care le 
achiziționăm în 996 au 
câteva date interesante. 
Cred că ne vom da seama 
cum să livrăm aceste medi‑
camente pe cale orală; este 
doar o chestiune de timp“, a 
spus Graham. O serie de com‐
panii farmaceutice testează în 
prezent tratamente orale 
pentru obezitate, în speranța 
de a îmbunătăți accesibilita‐
tea pacienților. Astra Zeneca a 
anunțat luna trecută că va 
plăti până la 2 miliarde de 
dolari pentru drepturile la o 
pastilă experimentală a com‐
paniei Eccogene din China, 
potrivit Reuters. Cu toate 
acestea, analiștii și‐au expri‐
mat prudența față de eficaci‐
tatea unor astfel de trata‐
mente, iar Pfizer a renunțat 
săptămâna trecută la planu‐
rile pentru o pilulă de două 
ori pe săptămână, după ce a 
înregistrat o creștere a efecte‐
lor secundare. l

Firma de securitate 
cibernetică BrandShield a 
eliminat peste 250 de site‐
uri web care vindeau versi‐
uni false ale medicamentelor 
populare pentru slăbit și 
diabet din clasa GLP‐1, a 
declarat directorul general al 
companiei, Yoav Keren, pen‐
tru Reuters. BrandShield, 
care a împărtășit aceste 
informații exclusiv cu 
Reuters, a declarat că din 
cele 279 de site‐uri de far‐
macii pe care compania le‐a 
închis anul trecut pentru 
vânzarea de medicamente 
destinate tratarii afecțiunilor 
metabolice, mai mult de 
90% erau legate de medica‐
mentele GLP‐1, potrivit 
Keren. Ozempic și Wegovy, 
ale Novo Nordisk, și 
Mounjaro și Zepbound, ale 
Eli Lilly, sunt medicamente 
GLP‐1 care au fost dezvoltate 
pentru diabetul de tip 2, dar 
reduc și pofta de mâncare și 
fac stomacul să se golească 
mai lent. S‐a demonstrat că 
medicamentele ajută 
pacienții să piardă în medie 
până la 20% din greutatea 
lor, alimentând cererea 
explozivă și o piață globală 
în plină dezvoltare a versi‐
unilor false. Cazuri de 
vătămări legate de versiunile 
false ale Ozempic și ale altor 
GLP‐1 au fost raportate în 
cel puțin nouă țări, inclusiv 
Belgia, Marea Britanie, 
Elveția și Statele Unite. „Nu 

aș fi surprins să văd infrac‑
torii care încearcă să 
folosească popularitatea 
tot mai mare a acestor 
medicamente pentru a 
vinde mai multe 
contrafăcute“, a spus Keren. 
Site‐urile web eliminate pen‐
tru vânzarea de GLP‐1 false 
au reprezentat puțin peste 
15% din cele 1.655 de site‐
uri web raportate de 
BrandShield anul trecut pen‐
tru comercializarea de medi‐
camente contrafăcute, inclu‐
siv medicamente legate de 
hormoni, medicamente pen‐
tru sistemul nervos central 
și tratamente pentru cancer. 
Site‐urile web care vindeau 
GLP‐1 contrafăcute au fost 
mai puțin frecvente în 2022, 
când compania a identificat 
34 de astfel de site‐uri pen‐
tru a fi închise, deși nu a 
vizat toate medicamentele 
GLP‐1 în acel an, așa cum a 
făcut‐o în 2023, a arătat 
Keren. El a spus că firma sa 
nu a găsit anul trecut aceeași 
concentrație dintr‐o anumită 
clasă de medicamente în 
nicio categorie de tratament 
ca și pentru GLP‐1 ca trata‐
mente metabolice. 
BrandShield a colaborat cu 
Pharmaceutical Security 
Institute (PSI), o organizație 
susținută de industrie, pen‐
tru a elimina aceste site‐uri 
web. Membrii PSI, care 
includ Lilly și Novo, au ales 
ce medicamente să țintească, 

potrivit lui Keren. CEO‐ul a 
spus că compania sa 
dezactivează aceste site‐uri 
web prin colectarea de 
dovezi că produsele lor sunt 
contrafăcute și transmiterea 
acestora furnizorilor de ser‐
vicii care găzduiesc site‐ul. 
Atunci când este permis sau 
solicitat de clienții săi 
producători de medica‐
mente, BrandShield va 
împărtăși aceste informații 
cu agențiile de aplicare a 
legii. Administrația pentru 
medicamente și alimente din 
SUA a declarat în decembrie 
că investighează prezența 
medicamentului Ozempic 
contrafăcut în lanțul de 
aprovizionare legitim al SUA. 
De asemenea, BrandShield a 
eliminat anul trecut 3.968 de 
listări pe platformele de 
socializare pentru medica‐
mente false din toate catego‐
riile, dintre care aproape 
60% au fost găsite pe 
Facebook, potrivit unui nou 
raport al companiei. 
Compania a eliminat în total 
peste 6.900 de liste de dro‐
guri ilegale de pe platform‐
ele de social media și piețe 
online, inclusiv 992 de piețe 
în India, 544 în Indonezia, 
364 în China și 114 în 
Brazilia. Keren a spus că 
BrandShield nu are date des‐
pre câte dintre aceste listări 
pe rețelele sociale și piețe 
vindeau versiuni false ale 
GLP‐1.

BrandShield a eliminat peste  
250 de site-uri web care vindeau 

medicamente pentru slăbit contrafăcute
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Italia și Franța ar trebui să 
reducă cheltuielile mai repede 
decât intenționează în prezent, 
pentru a ține datoriile publice 
sub control, în timp ce 
Germania ar trebui să aloce 
fonduri mai mari pentru a‐și 
relansa creșterea economică, 
potrivit Fondului Monetar 
Internațional, transmite 
Reuters. Miniștrii de Finanțe 
din întreaga lume s‐au aflat la 
Washington recent pentru a 
compara date și pentru a‐i 
asculta pe experții FMI și 
Băncii Mondiale despre sub‐
iecte care variază de la politica 
fiscală la creșterea globală și 
pentru a ajuta țările mai 
sărace.  

Consolidare fiscală  
mai semnificativă 

Deși sfaturile FMI nu sunt 
obligatorii pentru țările care 
nu primesc ajutorul său, 
ultimele sale evaluări cu priv‐
ire la Italia, Franța și Germania 
reamintesc de criza datoriilor 
din ultimul deceniu. 
„Economiile europene avan‑
sate cu niveluri relativ ridi‑
cate ale datoriei ar trebui să 
implementeze o consolidare 
fiscală mai semnificativă și 
mai anticipată decât cea 
prevăzută în politicile actu‑
ale ale autorităților (de 
exemplu, Belgia, Franța și 
Italia)“, a spus FMI în perspec‐
tivele sale economice pentru 
Europa. Directorul european al 
FMI, Alfred Kammer, a 
declarat pentru Reuters, într‐
un interviu, că guvernul Italiei 
ar trebui să oprească un stimu‐
lent „ineficient“ pentru renova‐

rea caselor, cunoscut la nivel 
local sub numele de 
Superbonus, care în prezent 
urmează să fie eliminat treptat 
până la sfârșitul anului viitor. 
Franța, la rândul său, ar putea 
obține „un randament 
substanțial“ scăpând de 
subvențiile pentru energie lan‐
sate după invazia Rusiei în 
Ucraina în 2022, a adăugat 
Kammer.  

Germania a avut  
spațiu fiscal 

Germania, în schimb, a avut 
„spațiu fiscal“ pentru a investi 
în digitalizare și infrastructură 
publică și pentru a sprijini 
cercetarea și dezvoltarea com‐
paniilor, a spus Kammer. FMI 
și‐a redus săptămâna trecută 
previziunile de creștere pentru 
cea mai mare economie a 
Europei. FMI estimează că 
Germania ar putea ridica pra‐

gul de îndatorare, care 
limitează deficitul bugetar la 
0,35% din produsul său intern 
brut, la 1,35%, reducând în 
același timp raportul 
datorie/PIB. Fondul nu a spus 
cu cât ar trebui Italia sau 
Franța să își reducă deficitele 
bugetare. Italia se așteaptă la 
un deficit bugetar de 4,3% din 
PIB anul acesta, 3,7% anul vii‐
tor și 3,0% în 2026, deși mini‐
strul de Finanțe al țării a spus 
că multe vor depinde de noile 
reguli bugetare ale Uniunii 
Europene.  

Franța se așteaptă la  
un deficit mai mare 

Franța și‐a majorat previzi‐
unile privind deficitul bugetar 
la 5,1% din PIB și a spus că va 
solicita reduceri bugetare supli‐
mentare de 10 miliarde de 
euro. Parisul a eliminat treptat 
multe dintre subvențiile sale 

pentru costul vieții, dar scutirea 
fiscală a facturilor de energie 
electrică folosită pentru a limita 
prețurile energiei a fost 
eliminată doar parțial și va fi 
eliminată complet abia în febru‐
arie 2025. Kammer a recoman‐
dat să se înainteze cu reducerea 
cheltuielilor pentru a trimite 
„un semnal puternic pieței“ și 
a elibera resurse pentru 
provocările pe termen lung, 
cum ar fi îmbătrânirea 
populației, schimbările climat‐
ice și creșterea cheltuielilor mil‐
itare. FMI vede că aceste presi‐
uni de finanțare pe termen 
mediu și lung vor crește pentru 
a reprezenta 5,5% din PIB‐ul 
economiilor avansate ale 
Europei până în 2050. 

Italia în epicentrul  
crizei datoriilor 

Italia, care a fost în epicen‐
trul crizei datoriilor din 2011‐
2012 din cauza datoriei sale 
mari, se așteaptă la o procedură 
disciplinară a Comisiei 
Europene în acest an, din cauza 
depășirilor persistente ale 
deficitului bugetar. În mod 
tradițional, Franța a fost văzută 
ca fiind mai sigură, deși și‐a 
pierdut toate ratingurile de 
credit triplu‐A în ultimul dece‐
niu, deoarece raportul 
datorie/PIB a crescut constant. 
Germania este singura țară 
europeană mare care se 
mândrește cu un rating de top, 
dar modelul său economic, 
bazat de zeci de ani pe combus‐
tibil ieftin din Rusia și legături 
strânse cu China, a fost pus sub 
semnul întrebării de recentele 
tensiuni geopolitice. l

Borge Brende, președintele 
Forumului Economic Mondial 
(WEF), a oferit o perspectivă 
sumbră pentru economia 
globală, spunând că lumea se 
va confrunta cu un deceniu de 
creștere scăzută dacă nu vor fi 
aplicate măsurile economice 
adecvate, transmite Reuters. 

Vorbind duminică la 
„Întâlnirea specială pentru 
colaborare globală, creștere 
și energie pentru dezvoltare“ 
a WEF din Riad, Arabia 
Saudită, el a avertizat că 
rapoartele datoriilor globale 
sunt aproape de niveluri 
nemaivăzute din anii 1820 și 
că există un risc de „stagflație“ 
pentru economiile avansate. 

„Nu putem intra într-un 
război comercial“ 

„Creșterea globală [esti‑
mare] în acest an este de 
aproximativ 3,2 [%]. Nu este 
rău, dar nu este ceea ce eram 
obișnuiți – tendința de 
creștere a fost de 4% timp de 
decenii“, i‐a spus el lui Dan 
Murphy de la CNBC, adăugând 

că există riscul unei încetiniri 
ca cea observată în anii 1970 
în unele economii majore. 

„Nu putem intra într‑un 
război comercial, trebuie 
încă să facem comerț unii cu 
alții. Comerțul se va schimba 
și lanțurile valorice globale 
— vor exista mai multe apro‑
piate și mai mult sprijin între 
prieteni — dar nu ar trebui 
să pierdem copilul cu apa de 
la baie... Atunci trebuie să ne 
ocupăm de situația datoriei 
globale. Nu am văzut acest 
tip de datorie de la 
războaiele napoleoniene, ne 
apropiem de 100% din PIB‑ul 
global în datorii“, a explicat el 
când a fost întrebat despre evi‐
tarea unei perioade de creștere 
scăzută. 

El a spus că guvernele tre‐
buie să analizeze cum să 
reducă această datorie și să ia 
măsurile fiscale adecvate fără a 
intra într‐o situație în care 
aceasta declanșează o recesi‐
une. 

El s‐a referit, de asemenea, 
la presiunile inflaționiste per‐
sistente și a spus că inteligența 

artificială generativă ar putea 
fi o oportunitate pentru lumea 
în curs de dezvoltare. 
Avertismentul său vine cu un 
raport recent al Fondului 
Monetar Internațional care a 
remarcat că datoria publică 
globală a crescut la 93% din 
PIB anul trecut și era încă cu 9 
puncte procentuale mai mare 
decât nivelurile anterioare 
pandemiei. 

FMI a estimat că datoria 
publică globală ar putea 
ajunge la 100% din PIB 

FMI a estimat că datoria 
publică globală ar putea ajunge 
la 100% din PIB până la 
sfârșitul deceniului. Fondul a 
evidențiat, de asemenea, nive‐
lurile ridicate ale datoriei din 
China și Statele Unite, decla‐
rând că politica fiscală laxă în 
acestea din urmă pune presi‐
une asupra dobânzilor și dola‐
rului care apoi cresc costurile 
de finanțare în întreaga lume, 
amplificând fragilitățile preex‐
istente. 

La începutul acestei luni, 
Fondul Monetar Internațional 
și‐a ridicat ușor prognoza de 
creștere a economiei globale, 
spunând că aceasta s‐a dovedit 
„surprinzător de rezistentă“, 
în ciuda presiunilor 
inflaționiste și a schimbărilor 
politicii monetare. 

Acum se așteaptă la o 
creștere a economiei mondiale 
de 3,2% în 2024, cu doar 0,1 
puncte procentuale peste pre‐
viziunile din ianuarie. Brende 
de la WEF a declarat duminică 
că cel mai mare risc pentru 
economia globală este acum 
„recesiunea geopolitică cu 
care ne confruntăm“, sublini‐
ind tensiunile recente Iran‐
Israel. 

„Există atât de multă 
imprevizibilitate și poți scăpa 
cu ușurință de sub control. 
Dacă Israelul și Iranul ar fi 
escaladat conflictul, am fi 
putut vedea un preț al petro‑
lului de 150 de dolari pe 
baril, peste noapte. Și asta ar 
fi, desigur, foarte dăunător 
pentru economia globală“, a 
spus el. l

De Business

FMI solicită ca Italia și Franța  
să-și reducă cheltuielile mai rapid

„Nu am văzut acest tip de datorii la nivel 
global de la războaiele napoleoniene“ 

l declarația îi aparține lui Borge Brende, preşedintele Forumului Economic Mondial (WEF)

Majoritatea breşelor de 
securitate (94%), descoperite 
în 2023, la nivel global, au fost 
motivate financiar, iar peste 
70% au fost comise de grupuri 
de crimă organizată, reiese din 
datele unei analize Verizon, se 
arată într‐un articol de special‐
itate publicat pe blogul Eset 
România. 

În acelaşi context, o serie de 
studii recente dezvăluie faptul 
că şase din zece americani 
(61%) au aflat că datele lor 
personale au fost expuse într‐o 
breşă de securitate ce a afectat 
cel puţin unul dintre conturile 
lor. De asemenea, peste 44% 
afirmă că acest lucru s‐a 
întâmplat de mai multe ori. 

Infractorii cibernetici 
vizează organizaţiile care 

deţin datele noastre 
„Adesea, infractorii ciber‑

netici vizează organizaţiile 
care deţin datele noastre în 
masă. Potrivit Verizon, peste 
94% dintre breşele de securi‑
tate a datelor din 2023 au 
fost motivate financiar şi 
peste 70% au fost comise de 
grupuri de crimă organizată. 
Cu toate acestea, aceleaşi 
motivaţii îi determină pe 
infractorii cibernetici să 
vizeze persoane fizice prin 
atacuri de phishing. De 

asemenea, este posibil să vă 
faceţi griji cu privire la faptul 
că guvernul vă spionează 
datele private sau că utili‑
zatorii neautorizaţi pot citi 
informaţii confidenţiale (...) 
Există o mulţime de opţiuni 
pentru partajarea fişierelor. 
Unele, cum ar fi unităţile USB 
sau alte medii de stocare 
detaşabile, sunt în mod clar 
excluse pentru transferurile 
online şi prezintă şi alte 
dezavantaje potenţiale“, 
susţine expertul în securitate 
cibernetică al Eset, Phil 
Muncaster. 

Potrivit sursei citate, o altă 
opţiune prin care se pot par‐
taja anumite fişiere, ce 
prezintă însă dezavantaje 
poate fi FTP ‐ protocolul de 
transfer de fişiere nu dispune 
de criptare încorporată (cu 
excepţia cazului în care 
utilizaţi forma sa securizată, 
cunoscută sub numele de FTPS 
sau o alternativă securizată la 
FTP, cunoscută sub numele de 
SFTP) şi poate necesita o con‐
figurare complexă pe care 
numai companiile şi persoa‐
nele cu experienţă în domeniul 
tehnologiei o pot susţine. 

Totodată, Peer‐to‐peer 
(P2P), aplicaţie care elimină 
intermediarul, poate funcţiona 
pentru partajarea anumitor 
fişiere, dar, în absenţa altor 
măsuri de precauţie, nu este, în 
general, cea mai bună opţiune 

pentru partajarea document‐
elor sensibile. 

În ceea ce priveşte doc‐
umentele ataşate e‐mailului, 
specialistul Eset notează: 
„Oamenii consideră adesea 
că aceasta este cea mai bună 
modalitate de a trimite 
fişiere sensibile. Dar ei uită 
că mulţi furnizori nu 
securizează (criptează) 
neapărat un mesaj odată ce 
ajunge la destinatar. De 
asemenea, ce se întâmplă 
dacă conturile de e‑mail ale 
dvs. sau ale destinatarului 
sunt compromise? Există, de 
asemenea, o limită de 
mărime pe multe platforme, 
ceea ce ar putea să 
îngrădească trimiterea de 
fişiere mari de imagini sau 
video. Un serviciu testat care 
oferă un e‑mail dedicat crip‑
tat end‑to‑end este, în gen‑
eral, o opţiune mai bună în 
multe scenarii, dar există şi 
alte variante“. 

Atenție la fișierele 
stocate în cloud 

Pe de altă parte, acesta 
precizează că stocarea în cloud 
a fişierelor criptate „end‐to‐
end“ se potriveşte pentru 
majoritatea utilizatorilor, în 
special atunci când soluţiile de 
mai sus eşuează. „Dacă luaţi 
măsurile de precauţie potriv‑

ite, această criptare poate 
oferi o unitate de stocare în 
cloud securizată, în care 
fişierele dvs. sunt ţinute în 
siguranţă. Apoi puteţi invita 
anumiţi utilizatori selectaţi 
să le vizualizeze, furnizând 
un link de descărcare pentru 
o perioadă limitată de timp. 
Acest lucru este important, 
deoarece înseamnă că puteţi 
actualiza fişierele în timp ce 
sunt utilizate şi toată lumea 
va putea vizualiza aceeaşi 
copie“, este de părere 
Muncaster. 

Ca sfaturi de securitate, în 
privinţa partajării fişierelor, se 
recomandă, printre altele: 
opţiunea pentru un furnizor 
axat pe securitate şi 
confidenţialitate, activarea 
autentificării cu doi factori 
(2FA) pentru o protecţie 
suplimentară a contului împo‐
triva phishing‐ului şi a altor 
atacuri, setarea de linkuri cu 
durată limitată, utilizarea unui 
VPN în reţele Wi‐Fi publice, 
verificarea limitelor de 
mărime ale potenţialilor furni‐
zori de partajare a fişierelor în 
cloud, folosirea unui software 
de Securitate. Eset a fost 
fondată în anul 1992 în 
Bratislava (Slovacia) şi se 
situează în topul companiilor 
care oferă servicii de detecţie 
şi analiză a conţinutul mal‐
ware, fiind prezentă în peste 
180 de ţări. l

Peste nouă din zece breşe de securitate 
detectate au fost motivate financiar 

l o serie de studii recente dezvăluie faptul că şase din zece americani 
(61%) au aflat că datele lor personale au fost expuse într-o breşă de 

securitate ce a afectat cel puţin unul dintre conturile lor

l în același timp, instituția financiară crede că  
Germania trebuie să stimuleze creșterea economică


